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اسب زین شده!
افزایش صف در مقابل داروخانه های دولتی

به دلیل کمبود دارو و انسولین نشان می دهد که 
پزشکیان در حوزه سلامت 
با چه مشکلاتی روبه رو است

7
کوچه

یادداشت روز

زمینه  رشد افراد را فراهم کنیم
دولت آینده اجازه دهد 

تا زنان در شرایط برابر با مردان رشد کنند

با روی کار آمدن دولت آقای  پزشــکیان و با رئیس جمهور 
شدن ایشــان، بارقه  امید دوباره در بین مردم و قشرهای 
مختلــف از این نظر که احســاس کنند دیگــر فرقی بین 
خودی و غیرخــودی وجود نــدارد، ایجاد شــد. با این 
نگاه که همگان در ســطح یکسان به  عنوان یک شهروند 
ایرانــی می توانند از حق خودشــان در جامعــه برخوردار 
باشند. متاسفانه مدت زیادی شــاهد این بودیم که افراد 
در نهادهــای دولتی، وزارتخانه ها، شــرکت ها، بانک ها، 
مدارس و دانشــگاه ها طی رشــدی که قرار بوده، داشته 
باشــند ناگهان متوقف شده اند زیرا این طور به نظر می آمد 
که افراد رده بالا، به ویژه وزرا، حتماً باید از جناح یا حزب 
خاصی باشــند. حال یا جریانی که رئیس جمهور تعیین 

کرده اند یا احزاب مسلط بر کشور.
این موضوعی اســت که به  کــرات در وزارتخانه های 
مختلف دیده ایم. در وزارتخانه های تخصصی مثل صمت، 
وزارت نفت، راه و شهرســازی و کشــاورزی شــاهد آن 
بودیم که اگر کارشناسی 20 ســال است آنجا کار می کند 
و رده های رشــد را از رده های پایین مانند کارمند ساده یا 
کارشناس اولیه بودن طی کرده و تبدیل به یک کارشناس 
خبره در آن زمینه شــده، هیچ  وقت نه این امید را داشته و 
نه این میدان را برایش قائل بودند که خود این فرد بتواند در 
رأس اداره یا مدیرکل قســمتی باشد که در آن زمینه خبره 
است. این بحث متاسفانه سال هاست که در وزارتخانه ها و 
دولت ها وجود داشته است؛ چه دولت های اصولگرا و چه 
دولت هایی که داعیه اصلاح طلبی داشتند. ساده ترین مثال 
را می توان درخصوص وزارت آموزش وپرورش زد. معلمی 
که از رده معلمی شروع و تجربه معلمی پیدا کرده و کم کم 
در ناحیه یا منطقه ای که در استان بوده به مسئولیت ناحیه 
و منطقه هم رســیده، دیگر هیچ  وقت بــه  عنوان مدیرکل 

آموزش وپرورش آن استان انتخاب نخواهد شد. 
مــا بعــد از رئیس جمهور شــدن آقای پزشــکیان و 
صحبت های واقعاً حق طلبانه ای که ایشــان زده و ایجاد 
عدالتی که ایشــان به آن قائل بوده است، همگی امیدوار 
شــدیم که این مانع برداشته شــود و اجازه دهند که واقعاً 
آن شایسته سالاری که همیشــه به دنبالش بودیم، محقق 
شــود. متاســفانه در بحثی که الان بــرای انتخاب وزرا 
مطرح شــده و کارگروه هایی که در اولویت درحال انجام 
کار هستند، در این زمینه خیلی خبرهای امیدوارکننده ای 
نمی دهند. مثــال واضح این بحث، انتخــاب کارگروه ها 
در مورد مســاله وزارت ورزش است. از دولت اول آقای 
روحانی این موضوع طرح و پیشــنهاد شد که اجازه دهید 
فردی وزیر ورزش شــود که از جامعه ورزش آمده باشد. 
این همــه قهرمان ملی در ورزش داریم، این همه مدال آور 
المپیک داریم که خیلی هایشان حتی تحصیلات و جایزه 
پلی کلینیک ورزشــی داشتند اما متاســفانه هر دولتی که 
عوض شده دوباره یک مقام سیاسی از یک جناح خاص 
انتخاب شــد. این شــوخی که همه می گویند، کسی که 
مســئولیتی در ورزش دارد حداقل یــک عکس با لباس 
ورزشــی داشته باشــد، حرف جدی ای اســت. یکی از 
انتخاب هایی که از ســطح خبرگان جامعه و روشنفکران 
جامعه و احزاب مطرح شده این است که اجازه دهیم وزیر 
ورزش را از قهرمانان، مدیران و ورزشــکارانی که از زمین 
خاکی شروع کردند و به رده داخلی، مربیگری و مدیریت 
رسیده اند، انتخاب کنید. حال خوشبختانه اسامی افرادی 
مثل پهلوان رســول خــادم و آقای دکتــر امیررضا خادم 
مطرح شــده اما این  بار ما امیدوار هستیم که اصل کاملًا 
بر شایسته سالاری استوار باشد. علاوه بر اینها، نکته مهم 
دیگری که نباید فراموش کنیم، اســتفاده از پتانسیل زنان 
اســت. به  عنوان کسی که فعال سیاسی بودم و در سطوح 
مدیریت مختلف هم همکاری داشــتم از آقای پزشکیان 
تقاضا دارم که  اگر در این دوره هم وزیر زن انتخاب نکردند 
اما وزرا، وزارتخانه ها و ســازمان های زیرمجموعه شان را 
موظف کنند که حتی تبعیض مفــرط هم برای زنان قائل 

نشوند بلکه اجازه دهند در شرایط برابر زنان رشد کنند. 
   ادامه در صفحه 2

باراک اوباما، رئیس جمهور پیشین آمریکا به همراه همسرش، میشل اوباما از نامزدی کامالا هریس 
در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا دفاع کردند. آیا حمایت آنها عامل موثری برای شکست ترامپ خواهد بود؟ 

سازندگی به بررسی این موضوع پرداخته است

8
یاد

شاعری در دست سانسور
به یاد شاپور جورکش

5
تماشا

سیستماتیک ممنوع الکاری 
برنامه وزارت ارشاد برای ممنوع الکارها

2
میهن

از کابینه چه خبر؟
روایت ظریف از شورای راهبری

یاست جمهوری آمریکا وقت  سه ماه و 10 روز تا شروع انتخابات ر
باقی است و آرام آرام شاهد جدی تر شدن رقابت ها میان دو حزب 
دموکرات و جمهوری خواه هســتیم. بدون شک آنچه در این دور 
از انتخابات توجه بســیاری از تحلیلگران و حتی مقامات ســایر 
کشــورها را به خود جلب کــرده، تاخت و تازهای ترامپ به عنوان نامزد نهایی محافظه کاران نیســت بلکه 
یر ذره بین قرار گرفته و هم اکنون در کانون این  وضعیت فعلی در اردوگاه دموکرات ها، موضوعی است که ز

تمرکزها »کامالا هریس« قرار دارد. 
   ادامه در صفحه 3

فرزانه ترکان
عضو شورای مرکزی و معاون فرهنگی دبیرکل

حزب کارگزاران سازندگی ایران

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل



سال هفتم  شماره 021749
بررسی رویدادهای سیاسی ایرانشنبه  6 مرداد 1403 میهن

حزب

سیدحسین مرعشی، دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران 
و عضو شورای راهبری دولت چهاردهم شامگاه پنج شنبه در آئین 
تجلیل از اعضای ستادهای انتخاباتی مسعود پزشکیان در استان 
مرکزی در ســالن کوه نور هتل امیرکبیر اراک ســخنرانی کرد. به 
گفته مرعشــی با یک ورق خوردن تاریخ، شــرایطی فراهم شد تا 
ملت ایران به طور مجدد دســت به انتخاب بزنند. همه کسانی که 
برای انتخاب آقای پزشــکیان همت و تلاش کردند باید بدانند که 
طلبکار ایشــان نیستند و مطالبه ما فقط اداره خوب کشور است. 
او با تاکید بر اینکه مهم نیســت، آقای پزشکیان چه کسانی را به 
کابینه دعوت می کند؛ مهم این اســت که کشور باید به شایستگی 
اداره شــود زیرا شــرایط ایران خوب نیست، گفت: ۱۹ سال پیش 
رهبر معظم انقلاب سند چشــم انداز ۱۴0۴ را ابلاغ کردند که این 
سند، نتیجه کار کارشناســی در مجمع تشخیص بود و مقرر شد 
طبق این ســند اقتصاد ایران اول منطقه باشد و یک سال دیگر آن 
ضرب الاجل به پایان می رسد. امروز اقتصاد عربستان سعودی سه 
برابر، ترکیه دو برابر و امارات متحده یک ونیم برابر ایران اســت؛ 
دولت های رقیب وقتی ســند چشــم انداز ما را دیدند، عزم خود 
را جزم و رشــد کردند. به اعتقاد مرعشــی، اولین دولتی که سند 
چشــم انداز را بایگانی کرد، دولت احمدی نژاد بود و این درحالی 
بود که بیشــترین منابع را داشــت. وی تصریح کرد: در دوران 8 
ســال ریاست جمهوری مرحوم هاشمی رفســنجانی ۱0۵ میلیارد 
دلار و در دوران خاتمــی ۱۱۵ میلیارد دلار نفت فروخته شــد؛ از 
آغاز پیداش نفت در مسجد ســلیمان در سال ۱280 تا پایان دولت 
خاتمی ۴00 میلیارد دلار نفت به فروش رســید اما با وجود اینکه 
در 8 سال ریاست جمهوری احمدی نژاد ۶۵0 میلیارد دلار درآمد 
نفتی وصول شد، سند چشم انداز و توسعه ایران روزی زمین ماند. 
مرعشی مسئولیت دکتر پزشکیان را سنگین ارزیابی کرد و افزود: 
امروز از کل هزینه های کشــور 2۵ درصد کسر بودجه وجود دارد 
و یک چهارم بودجه با استقراض تامین می شود. در صندوق های 
بازنشســتگی به جز تامین اجتماعی بیــش از ۹0 درصد پرداخت 
حقوق باید از دولت تامین شــود. مرعشــی به وضعیت صنعت 
برق هم اشــاره و بیان کرد: برق کارخانجات تولیدی قطع، تولید 
فولاد در چند ماه اخیر ۵۷ درصــد کاهش و ۳0 درصد تولیدات 
بخش کشــاورزی نیز کم شده اســت تا برق خانگی قطع نشود. 
هم اکنون کشــور با ۱۵ هزار مگاوات کمبود برق مواجه بوده و هر 
گوشه و مســاله ای که دیده می شــود پر از چالش است. دبیرکل 
حزب کارگزاران و عضو شــورای راهبری دولت چهاردهم ادامه 
داد: هفتمین سال است که مردم تورم ۴0 درصد را تحمل می کنند 
درحالــی که دســتمزدها 2۵ درصد افزایــش دارد و دخل وخرج 
ملت متناسب نیســت. خداوند به ملت ایران عزت داد تا در اوج 
ناامیدی، امید دیگری را خلق کنند و این ســرمایه ای نیســت که 

رئیس جمهور به سادگی از کنار آن بگذرد.

ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت خارجه: اتهامات وزیر 
صهیونیســت علیه ایران در مورد المپیک، تلاشی مذبوحانه 
برای منحرف کردن افکار عمومی جهان از نسل کشی در غزه 
است. اتهامات مطرح شــده از سوی رژیمی که طی ۱0 ماه 
گذشته با به خاک وخون کشیدن ده ها هزار فلسطینی بی گناه 
اعم از زن و مرد و کودک، مرزهای قســاوت را در نوردیده 

بیش از آنکه قابل باور باشد، مضحک است.

تلاش مذبوحانه 
عباسعلی کدخدایی، عضو حقوقدان شورای نگهبان: 
رای اخیــر دیوان بین المللی دادگســتری کــه از حق تعیین 
سرنوشت فلســطینی ها دفاع و حمایت به عمل آورد، مهر 
تاییدی بر اشــغالگری رژیم صهیونیســتی است همچنین 
اتهام زنی اسرائیل علیه فرانچسکا آلبانیز، گزارشگر ویژه ملل 
متحد در امور فلســطین اشغالی، تلاش در جهت خاموش 

کردن فریاد حقیقت در غزه و فلسطین خواهد بود.

مهر تایید دیوان 
محمد مهاجــری، فعال سیاســی اصولگرا: دولت 
ســیزدهم وقتی آمد دلار 2۴ هزار تومان، گوشــت ۱00 
هزار، مرغ20 هزار، پراید ۴0 میلیون، مســکن متری ۳0 
میلیون و ســکه ۱۱ میلیون  تومان بود و حالا که می رود 
 دلار ۵۷ هزار، گوشــت ۷00 هزار، مرغ 8۵ هزار، پراید 
۴00 میلیون،  مسکن متری 80 میلیون و سکه ۴0 میلیون  

است.

مقایسه قیمت ها

گمانه زنی ها درخصوص نفرات کابینه مســعود پزشــکیان 
همچنان ادامــه دارد و  بررســی پیشــنهادهای دریافتی برای 
اعضای هیات دولت به پایان خود نزدیک شده  است. آن طور که 
ظریف به عنوان رئیس شــورای راهبری کابینه دولت چهاردهم 
در ایــن باره می گوید:  کمیته ها بررســی های خود را انجام داده 
و بین ۱0 تــا ۱۵ نامزد را برای ارزیابــی در مرحله دوم انتخاب 
کردنــد. همچنین  در مرحلــه دوم، نامزدهــا در کمیته ها مورد 
ارزیابــی دقیق تر قرار گرفته و در صــورت ضرورت از نامزدها 
برای مصاحبه داوطلبانه دعوت به عمل آمده است. ظریف این 

خبر را در ایکس داد و نوشت: اعضای کمیته ها 
به صورت جداگانه و محرمانه به نامزدها امتیاز 
داده اند و امتیازها بــه صورت خودکار تجمیع 
شــده و نتایج تجمیع هر کمیته در حال ارسال 
به شورای راهبری است. بنابراین تقریبا تمامی 
گمانه زنی ها از نتایج بررسی نامزدها در کمیته ها 
نادر اســت و یا ناقــص بوده و بیشــتر برای 
تشــویش افکار عمومی و دامن زدن به نگرانی 

و یا خبرسازی و فشار روانی منتشر شده اند.
شــورای راهبری به قید قرعه ۵ گروه برای 
اعتبارسنجی امتیاز نامزدهای کمیته ها تشکیل 
داده تا با دقت به شــکایات دریافتی رسیدگی 
کــرده و از سلامــت روند اطمینــان حاصل 

کنند. دهمین راستا گروه های اعتبارسنجی نظر خود را پیرامون 
سلامت کار هر کمیته در شــورای راهبری ارائه می دهند و این 
روند برای چند کمیته پایان یافته و برای سایر کمیته ها به تدریج 
کامل خواهد شــد. تاکنــون گزارش  گروه های اعتبارســنجی 
نشان دهنده سلامت کار کمیته ها بوده و در مواردی که ابهام یا 
شکایتی بوده، یا با توضیحات کمیته مربوطه رفع شده و یا نسبت 
به رفع آن ابهام اقدام شــده که لازم اســت از اعضا و مسئولین 
کمیته ها که با دقت و امانت این وظیفه را به انجام رســانده اند، 

سپاسگزاری کنم.
به گفتــه رئیس شــورای راهبــری کابینــه، همان گونه که 
رئیس جمهور منتخب بارها اعلام کرده اســت، وی به صورت 
جداگانه فهرســت هایی را دریافت می کنــد. هر چند انتخاب 
اعضای دولت در نهایت توسط وی انجام می شود اما پزشکیان 
برای اطمینان از شــفافیت و سلامت کار، بررسی این نامزدها 
را نیز به شــورای راهبری سپرده اند. هر یک از اعضای شورای 
راهبری پس از بررســی گزارش رؤســای کمیته هــا، دبیران و 
رؤسای کارگروه ها و گروه های اعتبارسنجی و شنیدن اسامی و 
سوابق نامزدهایی که مستقیما به جناب پزشکیان ارائه شده اند، 
نظر خود را پیرامون نامزدهای معرفی شــده از سوی کمیته ها و 
رئیس جمهور منتخب به صورت محرمانه مکتوب می کنند. لذا 
هر عضو شورا می تواند، نام سه نفر از نامزدها )از کمیته ها و یا 
فهرست های رئیس جمهور منتخب( را در برگه نظرسنجی خود 
بنویســد. اعضای شورا می توانند اسامی حداکثر ۵ نامزد را در 
برگه نظرســنجی خود بنویسند به شــرط آنکه دو نفر از آنها از 

جوانان، بانوان و یا اقوام باشند.
 در ادامه برگه های نظرسنجی توسط دو نفر از اعضای گروه 
اعتبارسنجی ذی ربط در حاشیه جلسه قرائت و تجمیع شده و 
در اختیار رئیس شورای راهبری قرار می گیرد. نتایج نظرسنجی 
کمیته ها و شــورای راهبری در یک صفحه )تصویر پیوســت( 
تجمیع شده و همراه با ریز نتایج به رئیس جمهور منتخب تقدیم 
می شود. طبق قانون اساســی انتخاب نهایی با رئیس جمهور 
اســت که می تواند از میان این نامزدها و یا سایرین، افرادی را 
به مجلس شورای اسلامی جهت اخذ رای اعتماد معرفی  کند. 
همچنین گزارش مستند کار کلیه کمیته ها و شورای  راهبری در 

دست تدوین است و انشاالله در آینده به عنوان نتایج یک ابتکار 
شــجاعانه و پیشرو که توســط آقای پزشکیان مطرح و توسط 
تعدادی از کارشناســان، نخبگان، نمایندگان اقشار، اعضای 
ســتاد و نمایندگان احزاب و جامعه مدنی اجرا شــده اســت، 
منتشر خواهد شــد. نام نامزدها و تعداد آرا برای رعایت حریم 
خصوصی افــراد و نیز جلوگیری از هرگونــه بهره برداری نابجا 

محرمانه خواهد ماند.
 محمدجواد ظریف خطاب به همگان در توئیترش، این روند 
را یک تجربه جدید دانســت و نوشت: »دوســتان عزیز. این 

یک تجربه جدید است که حتما با نقص ها و ایرادهایی روبه رو 
بــوده و باید در آینده اصلاح شــود. علاوه بر نقص های بدیهی 
این تجربه نو، که ما خود بدان اذعان داشــته ایم، نارضایتی هایی 
نیز از این روند با انگیزه های گوناگون وجود دارد: از دل سوزی 
صادقانه تا سهم خواهی و انتقام جویی از رقیبان و یا حتی خدای 
ناکرده تلاش برای جلوگیری از نهادینه شــدن یک روند شفاف 
و خارج از کنترل محافل قدرت و ثروت. امیدوارم مردم بزرگ 
ایران با هوشــیاری و توجه به اهمیت این ابتکار اجازه ندهند، 
خبرسازی ها و شــایعات در اراده آنها و منتخبشان برای تغییر، 

خلل وارد کند.«

 Wگزینه های معاون اولی
در این بین که شورای راهبری کابینه دولت چهاردهم مشغول 
بررسی بهترین گزینه بوده و آخرین ساعات را طی می کند و از 
آنجایی که قرار نیســت تا لحظه پایان لیستی به رسانه ها اعلام 
شود، گمانه زنی ها در فضای مجازی و برخی رسانه های خبری 
ادامه داد. بیشــترین حدس وگمان ها حول محــور گزینه های 
مطرح شده برای معاون اولی پزشکیان می چرخد. سیدحسین 
 مرعشــی، علــی طیب نیا، علــی  لاریجانی، جــواد ظریف و 
عبدالعلی زاده هستند. لاریجانی البته آخرین گمانه زنی رسانه ها 
بود که در لیست فهرست نامزدهای معاون اولی دولت مسعود 
پزشکیان دیده می شود. این خبر را اولین بار وب سایت فردانیوز 
نزدیک به محمدباقر قالیباف مطرح کرده بود. اگرچه بلافاصله 
برخــی نیز خبر دادند که محتمل اســت علــی لاریجانی دبیر 
شورای عالی امنیت ملی شود و معاون اولی او منتفی است. اما 
از بین گزینه ها سیدحسین مرعشی، علی طیب نیا و محمدجواد 
ظریف سه گزینه اصلی هستند که باید دید نظر رئیس جمهور بر 

کدامیک است. 

 Wگزینه های وزارت خارجه
عبــاس  کمیته هــا،  کار  نتایــج  از  شــنیده ها  طبــق 
عراقچی)مذاکره کننده ارشد ایران در مذاکرات هسته ای دوران 
حســن روحانی(، مهدی سنایی)سفیر سابق ایران در روسیه 
و مشــاور ارشــد وزیر خارجه( و محمد صدر)مشاور سابق 

رئیس دولت اصلاحات و مشــاور سابق محمدجواد ظریف( 
به عنوان گزینه های اصلی تصدی وزارت امور خارجه مطرح 
هستند که از این نفرات یکی از سوی مسعود پزشکیان معرفی 
خواهد شد. البته شانس و بخت با عباس عراقچی است که 
عموم نظرات درباره وی در جامعه مثبت است.  با نگاهی به 
سخنان پزشکیان و همراهان او در خصوص سیاست خارجی 
می تواند به ما دید دقیق تری از رویکرد بین المللی دولت جدید 
ارائه دهد. اینکه او ریشه بسیاری مشکلات کشور را در عدم 
ارتباط و تعامل با جهان و وجود یک سیاست خارجی متوازن 
می داند و می توان گفت مســعود پزشکیان با 
همین دیدگاه های تعامل گرایانه با همه جهان 
توانست، آرای اکثریت آرای مردم را به دست 
آورد. حــال وزرای پیشــنهادی اش هم باید 
از همیــن رویکرد سرچشــمه بگیرند و البته 
گزینه های احتمالی، هر ســه تفکری در این 
خصوص دارند. در همین راستا کارشناسان 
و صاحب نظــران بر این باورند در شــرایطی 
می توان وعده های مســعود پزشــکیان را به 
واقعیت تبدیل کرد که سیاست خارجه دولت 
چهاردهم از دولت های گذشته متفاوت باشد. 
و افراد و متخصصان این حوزه با سیاست ها و 
افکار جدید بر مسند کار قرار گیرند. تغییرات 
مشهود در جهان و منطقه طی یک دهه گذشته نیز همین امر 

را اقتضا می کند. 

 Wگزینه های وزارت ارشاد و فرهنگ 
طبق مطالبی که از ســوی شورای راهبری انتخاب اعضای 
کابینه دولت چهاردهم منتشــر شــده تا کنون هیچ فردی برای 
نامزدی هیچ مســئولیتی از سوی کمیته ها و یا شورای راهبری 
پیشنهاد نشــده و گمانه زنی ها از جنس خبرسازی است اما در 
این مدت، نام هایی همچون محمدمهدی عســگرپور، حسین 
انتظامــی، حجت الله ایوبی،  ســیدعباس صالحــی و احمد 
مســجدجامعی بیش از دیگران مطرح بوده اســت. در این بین 
عباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت دوم حسن 
روحانی که نفــر اول انجمن ها و صنوف و چهره های فرهنگی 
هنری در معرفی به کمیته فرهنگی انتخاب وزیر دولت پزشکیان 
هم بوده، با انتشــار نامه ای از پذیرش مســئولیت وزارت ارشاد 
دولت چهاردهم کناره گیری کرد. بیش از صدنفر نیز در نامه ای 
از حســین انتظامــی حمایت کردند. همچنیــن محمدمهدی 
عســگرپور نیز از جمله کسانی است که ۱۳۵ هنرمند شناخته 
شده در حوزه های سینما، تئاتر، موسیقی و هنرهای تجسمی در 
نامه ای به رئیس جمهور منتخب خواستار انتخاب او به عنوان 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت چهاردهم شدند. 
در همین راســتا محمد قوچانی، عضو کمیته انتخاب وزیر 
فرهنگ و ارشــاد ) ذیل کارگروه فرهنگی و شــورای راهبری 
دولت چهاردهم( در یادداشــتی به بیان چند نکته درخصوص 
انتخاب وزیر آینده پرداخته است. در بخش هایی از متن این طور 
آمده است که با مصوبه شــورای راهبری درباره تعارض منافع  
۶ نامزد محتمل وزارت مستعفی شدند. امتیازها محرمانه داده 
شد. هم آرا شمرده شد و هم طبق دستور رئیس جمهور و رئیس 
شــورای راهبری امتیازها ملاک شد و نه آرا. همچنین بیش از 
۱0۵ نامزد از همه جناح ها و احزاب و اصناف بررســی شدند و 
هیچ کس از قلم نیفتد  همه فهرست ها و گمانه زنی ها حتی آقای 
...- که اطلاعات شگفت آوری از پشــت پرده دارند!- دارای 
نواقصی در حدس و خبر است که آن را بی اعتبار می کند چون  

یک فهرست بیشتر نداریم که در اختیار دکتر ظریف است.

از کابینه چه خبر؟
روایت ظریف از مراحل پایانی معرفی کاندیداهای وزارت به پزشکیان   

ادامه یادداشت روز

زمینه رشد افراد را فراهم کنیم
وقتی در وزارتخانه های تخصصی مثل صمت یا نفت، کارشناسان 
بســیار قدری از جامعه زنان داریم که ســال ها کار کردند و خبره 
هستند اما سقف شیشــه ای بالای سر آنها گذاشته اند و مدام این 
مســاله را تکرار می کنند که مگر می شود، مدیرکل فلان قسمت 
وزارتخانه از زن ها باشــد؟ بنابراین جایی برای پیشرفت نمی ماند. 
مشاوران آقای پزشکیان ارزیابی کنند و ببینند مثلًا در وزارتخانه ها 
تا به حال چند مدیرکل اســتان از زنان انتخاب شــده است؟ چند 
دانشــگاه علوم پزشکی ما رئیس زن دارد؟  شاید یک، دو تا معدود 
کســانی بودند که تحت ارزیابی های سیاسی بیکار شدند، نه در 
ارزیابی های توانمندی و براســاس لیاقت شان. آیا تا این حد زنی 
کارآمد نداشتیم که به  عنوان مدیرکل یا معاونت وزارتخانه انتخاب 
شوند؟ بنابراین دولت چهاردهم باید اجازه دهد که زنان در جایگاه 
خودشــان رشد کنند و تبعیض منفی از جلوی آنها برداشته شود. 
حال نمی خواهم بگوییم تبعیض اما حداقل در شــرایط یکسان، 
وقتی می خواهند برای پست و مدیریتی تصمیم گیری کنند، اجازه 
دهنــد که زنان  هــم برابر با مردها برای آن پســت در نظر گرفته و 

ارزیابی شوند.

فرصتی برای آزمون وخطا نیست   
سخنرانی سیدحسین مرعشی در اراک
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جان کربی، هماهنگ کننده امور راهبردی شورای امنیت ملی 
آمریکا بــا انتقاد از اظهارات بنیامین نتانیاهو در کنگره درباره 
اینکه ایران پشت همه اعتراضات ضداسرائیلی در ایالات متحده 
قرار دارد، گفت که »ایران شــاید درحال تامین مالی و تشویق 
برخی تظاهرات در آمریکا باشــد اما نه همه اعتراضات و این 
مایه تاســف اســت که همه معترضان مقابل کنگره را بازیچه 

دست ایران توصیف کنیم«. 

اتحادیه اروپا جمعه اعلام کرد: اولین بخش از پول برداشــت 
شــده از ســود حاصل از دارایی های مسدود شــده روسیه به 
ارزش ۱.۵ میلیــارد یــورو )۱.۶ میلیــارد دلار(  را در اختیار 
اوکراین قرار داده است. اورزولا فون درلاین، رئیس کمیسیون 
اروپا در این خصوص گفت: »اروپا در کنار اوکراین اســت و 
ما ۱.۵ میلیارد یورو پول حاصل از دارایی های روســیه را برای 

بازسازی اوکراین منتقل کردیم«.

براســاس گزارش منابع لبنــان، ارتش اســرائیل با بمب های 
فسفری اطراف شهرک راشیا الفخار در جنوب لبنان را هدف 
قرار داد. همچنین توپخانه ارتش اسرائیل اطراف شهرک شبعا 
را هدف قرار داد. جنگنده های اســرائیل نیز یک حمله هوایی 
را به شهرک مرکبا انجام دادند که به گفته منابع به زخمی شدن 
تعدادی از غیرنظامیان منجر شده که حال برخی از آنها وخیم 

گزارش شده است. 

حمله به لبنان بازی با روسیه اعتراض به نتانیاهو 

دیدگاه: گزارش خارجی

به هم ریختگی در فرانسه 
 همزمان با برگزاری افتتاحیه المپیک ۲۰۲۴ پاریس
شبکه حمل ونقل فرانسه مورد خرابکاری قرار گرفت

شرکت راه آهن دولتی فرانســه می گوید: یک »خرابکاری 
گسترده« با هدف فلج کردن شــبکه قطارهای پرسرعت این 
کشــور، باعث تاخیر و لغو این قطارها شده است. به گزارش 
شرکت حمل ونقل فرانسه، خرابکاری های گسترده ای ازجمله 
ایجاد آتش ســوزی »عمدی« و »هماهنگ« در زیرســاخت 
این شبکه ریلی باعث شد، تعداد قابل توجهی از این قطارها 
صبح روز جمعه تغییر مسیر داده یا لغو شوند. این نهاد دولتی 
فرانسه در شبکه های اجتماعی اعلام کرد: »از همه مسافران 
می خواهیم در صورت امکان ســفر خود را به تعویق بیندازند 
و به ایســتگاه نروند«. انتظار می رود این خرابکاری گسترده، 
سیســتم حمل ونقل را در روز افتتاحیه المپیک 202۴ پاریس 
مختل کند. مدیر شــرکت حمل ونقل فرانسه اعلام کرد، این 
خرابکاری گسترده باعث ایجاد تاخیر در سفر 800 هزار مسافر 
شده است. گفته می شــود این خرابکاری، تمام خطوط ریلی 
این کشــور به ویژه خطوطی که شــهرهای دیگر را به پاریس 
متصــل می کنند تحت تاثیر قرار داده اســت. حرکت قطارها 
بین پاریس و لیل در شــمال فرانســه همچنین از تور و لومان 
به جنوب غربی پایتخت مختل شــده است. به گفته مقامات 
شــرکت حمل ونقل فرانســه، مســیرها در جنوب شرقی این 
کشــور عمدتاً باز هستند و خرابکار ی ها در این منطقه پیش تر 
»خنثی« شده است. وزرای دولت فرانسه به سرعت اقدامات 

مشکوک خرابکاری را محکوم کردند. 
پاتریس ورگریته، وزیر حمل ونقل فرانسه در شبکه ایکس 
نوشــت، اختلال در چندین قطار سریع الســیر طی روز های 
آینده همچنان ادامه خواهد داشت. او گفت: »من شدیداً این 
اقدامات جنایتکارانه که خروج بســیاری از فرانسوی ها را در 
تعطیلات به خطر می انــدازد، محکوم می کنــم«. ورگریته، 
افزود: »از تیم شــرکت حمل ونقل فرانســه که سخت تلاش 
می کنند مســیرها را  در ســریع ترین زمان ممکن بازگردانند، 
صمیمانه تشــکر می کنم«. آملی اودئا کاســترا، وزیر ورزش 
فرانســه در مصاحبه با رسانه ها، آنچه امروز صبح اتفاق افتاده 
را به »قاطعانه ترین شــکل« محکوم کرد. او با وحشــتناک 
خواندن  این اتفاق تاکید کرد: »اقدام علیه بازی های المپیک، 

اقدامی علیه فرانسه است«.
این حملات باعث نارضایتی بســیاری از مســافران شده 
است و جمعیت زیادی در ایستگاه های قطار در سراسر فرانسه 
سرگردان مانده اند. سفرهای بین المللی بین فرانسه، بریتانیا و 
بلژیک همســایه نیز به دلیل مجموعــه ای از خرابکاری های 
هماهنگ مختل شــد. در ایستگاه سنت پانکراس در لندن به 
مسافران اعلم شــده که احتمالًا سفرشان حدود یک ساعت 
تاخیر خواهد داشــت. دلیل این تاخیر اخــتلال در منبع برق 
عنوان شده اســت. احتمالا اختلال در خطوط ریلی فرانسه 
حداقل تا آخر هفته ادامه داشته باشد. تیم های فنی برای رفع 
این مشــکلات در محل حضور دارند اما به گفته کارشناسان 
»این وضعیت احتمالا تا آخر هفته ادامه دارد«. ســتاد پلیس 
پاریس نیز اعلام کرد: »ماموران خود را در ایستگاه های پاریس 
مستقر می کند«. به گفته منابع امنیتی فرانسه »سرویس های 
امنیتی و اطلاعاتی در محل بسیج شده اند اما هنوز زود است 
که با قطعیت مشخص شود چه کسی پشت این اقدامات بوده 
است«. دفتر دادستانی پاریس دستور باز شدن پرونده تحقیقاتی 
درباره خرابکاری های گسترده در خطوط ریلی فرانسه را صادر 
کرد. همچنین ترمینال مسافری فرودگاه بازل-مولوز در شرق 
فرانســه )جمعه( در پی هشدار بمب و به دلایل امنیتی تخلیه 
و بســته شد. این فرودگاه که نام دیگر آن یورو ایرپورت است، 
فرودگاهی مشترک بین سه کشــور فرانسه، سوئیس و آلمان 
است که در میان سه شــهر مرزی بازل در سوئیس، مولوز در 
فرانســه و فرایبورگ در آلمان واقع شده است. ساعتی پس از 
تخلیه، فعالیت این فرودگاه از سر گرفته شد. یورو ایرپورت در 
وب ســایت خود اعلام کرد: »ترافیک هوایی ظهر روز جمعه 
در فرودگاه بازل- مولوز پــس از تهدید بمب گذاری دوباره از 

سر گرفته شد«.
منبع: یورونیوز

واقعیت این اســت که کناره گیری جو بایــدن با اصرار بزرگان 
حزب دموکرات  به دلیل آنکه پس از انصراف لیندون جانســون 
از رقابت های انتخاباتی در ســال ۱۹۶8 بــرای دومین بار در 
تاریخ سیاسی ایالات متحده رخ می دهد، بیش از هر چیز طی 
روزهای اخیر در صدر اخبار رســانه های جهان قرار گرفت و 
بسیاری از مقامات داخل و خارج از ایالات متحده هم در این 
راستا به نوعی این اقدام بایدن را ستودند؛ تا جایی که هیلاری 
کلینتون در خصوص این اقدام رئیس جمهوری آمریکا گفت: 
»عملی خالص از میهن پرســتی که در طول عمــرم دیده ام«. 
این تعریف و تمجیدها شاید به نوعی نشان دهنده آن باشد که 
کهنه کاران سیاســت در گوشــه و کنار جهان بهتر از هر کسی 
می دانند که چنین اقدامی تا چه حد ریشــه در اهمیت تَحَذُب 
همچنین ســنجش به موقع پیامدهای سیاســی عدم اقدام به 
موقع بر سر یک موضوع خاص آن هم با محوریت کاخ  سفید 
دارد. فارغ از این اقدام باید توجه داشــت که حمایت بایدن از 
معاونش یعنی کامالا هریس به نوعی نشان داد که او به احتمال 
زیاد فرد جایگزیــن وی در رقابت های انتخاباتی خواهد بود. 
پشتیبانی بایدن از معاونش آن هم در چنین شرایطی نشان از آن 
دارد کــه وی به عنوان یکی از مهره های اصلی حزب دموکرات 
که از ســال ۱۹۷2 وارد عرصه سیاســت شده بیش از هر چیز 
به »رشدِ سیاسی ســاختارمند« اهمیت می دهد. بایدن که در 
جمع دموکرات های سنتی و قدیمی به عنوان یک سیاستمدار 
سرسخت مشهور بود و حتی بحث غلبه بر لکنت زبانش که از 
زمان کودکی همراه وی بوده به عنوان یکی از سمبل های همین 
سرسختی بارها مورد اشــاره قرار گرفته، حالا به نوعی بر این 
موضوع تاکید دارد که کامالا هریس طی بیش از یک دهه اخیر 
توانسته پله پله به نوک هرم قدرت و سیاست برسد و هم اکنون 
فردی مناســب برای جایگزینی خــودش در حزب دموکرات 
اســت. در مقابل، ترامپ هم در این راستا حضور دارد اما او به 
هیچ وجه کارنامه سیاســی بایدن و هریس را ندارد و به همین 
دلیل است که بایدن در سخنان اخیرش که پس از کناره گیری از 
انتخابات مطرح کرد، گفت: »کشورم را بیش از هر چیز دوست 
دارم و این افتخار زندگی من بود که به عنوان رئیس جمهور شما 
خدمت کنم، اما در دفاع از دموکراسی، که در خطر است، فکر 

می کنم از هر عنوانی مهم تر است«. 
منظــورِ بایــدن از در خطر بودن دموکراســی همان تهدید 
ترامپ اســت. او صراحتاً به این نکته اشاره می کند که ترامپ 
همان شخصی اســت که در ژانویه 202۱ مسبب حمله به نماد 
دموکراســی ایالات متحده یعنی کنگره آمریــکا بود و  در این 
راســتا قصد دارد به هر ترتیب که شده، رأی دهندگان و نزاع با 

دنیا هستند، می توانند به ترامپ رأی دهند. 
 W مهر تایید نهایی؟

آنچه در این راستا اهمیت پیدا می کند، حمایت شخصیت ها 
و چهره های نافذ حزب دموکرات از کامالا هریس برای نامزدی 
از سوی این حزب در انتخابات ریاست جمهوری آمریکاست 
که ۵ نوامبر برابر با ۱۵ آبان ماه سال جاری برگزار خواهد شد. 
فــارغ از حمایت علنی بایدن از هریس، نام اشــخاصی مانند 
نانســی پلوسی، رئیس پیشین مجلس نمایندگان آمریکا که در 
ســال 2020 از نامزدی بایدن برای تقابل بــا ترامپ به صورت 
تمام قد حمایت کرده بود به چشــم می خورد. او بارها و بارها 
به صورت علنی و مستقیم وارد درگیری با ترامپ شده و حالا 
هم بدون شــک در پشت صحنه، سعی دارد تا بار دیگر او را به 
حاشــیه براند اما نباید از حمایت باراک اوباما غافل شد. پس 
از حمایت بایدن از هریس، بسیاری به دنبال آن بودند تا خبری 

از حمایت اوباما از وی به دســت بیاورند و در این راستا برخی 
از رســانه های آمریکا که در هماهنگی بــا جمهوری خواهان 
گام برمی دارنــد، این موضــوع را به اختلافــات درون حزبی 
گره زدند اما در نهایت اوباما هم در حســاب کاربری خود در 
ایکس )توئیتر ســابق( اقدام به حمایت علنی از هریس کرد. 
رئیس جمهوری پیشــین ایالات متحده با انتشار ویدئویی از 
مکالمه تلفنی خود با هریس، نوشــت: »اوایل این هفته من و 
میشل)همســر اوباما( با کامالا هریس تماس گرفتیم و به او 
گفتیم که از نظر ما، او رئیس جمهور فوق العاده ای برای آمریکا 
خواهد بود و از حمایت کامل ما برخوردار اســت«. اوباما در 
این پیام نوشــت: »در این برهه حســاس تاریخ کشورمان، ما 
تمام تلاش خود را به کار می گیریم تا مطمئن شــویم، هریس 
در انتخابات نوامبر پیروز خواهد شــد و امیدوارم مردم آمریکا 
هم به ما بپیوندند«. این پیام در حالی منتشــر شده که روزنامه 
نیویورک تایمــز به نقل از منابع نزدیک به اوباما گزارش دادند، 
رئیس جمهور سابق آمریکا به  صورت منظم با هریس در تماس 

بوده و در پشت  صحنه او را راهنمایی می کند. 
نکته بســیار مهمی که در این راســتا باید مورد اشاره قرار 
بگیرد این است که تا به امروز کامالا هریس به صورت رسمی 
و علنی از ســوی کنوانســیون ملی حزب دموکرات به عنوان 
نامزد نهایی برای رقابت با ترامپ تایید نشــده است اما روند 
مذکور نشــان می دهد که او بدون شک نامزد نهایی اردوگاه 
لیبرال ها خواهد بود. اینکه حزب دموکرات قرار است در چه 
تاریخی به صورت دقیق کامالا هریس را به عنوان نامزد نهایی 
خود در انتخابات نوامبر معرفی کند، موضوعی است که هنوز 
هم در هاله ای از ابهام قرار دارد اما در این میان کمیته قوانین 
ملی حزب دموکرات چهارشنبه گذشته در تلاش برای تقویت 
ایــن حزب در برابر هــر گونه چالش قانونی به طور رســمی 
دستور کاری را تصویب کرد که تا قبل از برگزاری کنوانسیون 
گوســت )۱۷ مرداد(  ملی حزب دموکرات )DNC( در هفتم آ
که قرار بود در شــیکاگو برگزار شــود، تعیین و معرفی نامزد 
نهایی ریاســت جمهوری این حزب را بر اســاس »فراخوان 
مجازی« امکان پذیر می کند. بر اســاس گزارش منتشر شده 
از سوی ان.بی.سی، این حزب می تواند نامزد رسمی خود در 
انتخابات ریاســت جمهوری 202۴ آمریکا را بر اساس یک 
فراخوان مجازی و حداقل دو هفته زودتر از زمان تعیین شده 

گوست/۱۷مرداد(  قبلی کنوانسیون ملی حزب دموکرات )۷ آ
انتخــاب کند؛ چراکه این کمیته در تلاش برای بســتن راه بر 
هرگونه چالش قانونی احتمالی از ســوی جمهوری خواهان 
که ممکن اســت منجر به منع حزب دموکرات از شــرکت در 
انتخابات ریاســت جمهوری 202۴ شود، دستور کار جدید را 
تصویــب کرد که منتج به معرفی نامزد این حزب در اوایل ماه 

گوست خواهد شد.  آ
از ســوی دیگر، منابع کارزار انتخاباتــی کامالا هریس در 
انتخابات ریاســت جمهوری 202۴ آمریکا به تازگی به رویترز 
اعلام کردنــد که معاون رئیس جمهور آمریکا حمایت اکثریت 
نمایندگان کنوانســیون ملی دموکرات ها را کســب کرده و این 
موضوع به احتمال بســیار زیاد موقعیت وی را به عنوان نامزد 
نهایی حزب دموکرات در زمان برگزاری کنوانسیون ملی حزب 
دموکرات تثبیت خواهــد کرد. به موازات انتشــار این اخبار، 
خبرگزاری آسوشیتدپرس هم نتایج تحقیقات خود را به صورت 
عمومی در تاریخ 2۳ جولای منتشــر کرده که در آن آمده است 
»هریس حمایت بیش از2۵00 نماینده را در کنوانســیون ملی 
دموکرات ها کســب کرده و این تعــداد رأی برای انتخاب او به 
عنوان نماینده رسمی حزب در انتخابات پیش رو کافی خواهد 
بود، چراکه بسیار بیشتر از حدنصاب ۱۹۷۶ رأی حداقلی مورد 
نیاز اســت«. این در حالی اســت که رستی هیکس، گرداننده 
کمپین دموکرات ها در ایالت کالیفرنیا به آسوشــیتدپرس اعلام 
کرده که ۷۵ تا 80 درصد از نمایندگان ایالتی در اواســط هفته 
گذشــته با یکدیگر در حال تماس بودنــد و آنها به اتفاق آرا از 

هریس حمایت کردند. 
تمامی این مواضع و اخبار در حالی مخابره می شود که دونالد 
ترامپ برای اولین  بار پــس از کناره گیری بایدن از رقابت های 
انتخاباتی 202۴ در جمع هوادارانش در شهر شارلوت واقع در 
کارولینای شمالی حاضر شد و حملات خود به کامالا هریس 
را بیش از پیش تشــدید کرد. ترامپ در سخنرانی ۹0 دقیقه ای 
خود چندین بــار هریس را »دیوانه« خوانــد و او را به عنوان 
یک لیبرال افراطی خطاب کرد که از نظر او متهم به ســرپوش 
گذاشتن بر سلامت بایدن است و گفت که نمی توان به او اعتماد 
کرد. او طی روزهای اخیر بارها و بارها همانند ســال 2020 به 
این موضوع اشاره کرد که هریس عملًا یک سوسیالیست بوده 

و افکار چپ گرایانه او می تواند آمریکا را نابود کند! 

ادامه تیتر یک
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صباغی شهردار قزوین:

رویکرد شهرداری قزوین، توسعه 
فعالیت های قرآنی است

افزایش ظرفیت پست برق فوق  توزیع وحدت در عین  دو اهواز با هدف پایداری شبکه برق

صباغی شــهردار قزوین: گفــت: امروز تفکر و 
رویکرد شهرداری و مدیریت شهری قزوین، توسعه 
فعالیت های قرآنی است چراکه قرآن کتاب آسمانی 
اســت که هر کس از دستورات آن پیروی کرده و در 
مســیر تحقق اهداف قرآنی قدم بردارد به ســعادت 
دنیوی و اخروی رهنمون شده و نجات پیدا می کند.
 قزوین- محمودنیا: به گــزارش روابط عمومی 
ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
قزوین، مهدی صباغی در حاشــیه برگزاری دومین 
همایش تجلیل از حافظان کل قرآن کریم و بیستمین 
همایش تجلیــل از حافظان جزء که در شبســتان 
امیرالمومنین)ع( مســجدالنبی)ص( قزوین برگزار 
شــد، بیان کرد: امروز تفکر و رویکرد شهرداری و 
مدیریت شهری قزوین، توسعه فعالیت های قرآنی 
است چراکه قرآن کتاب آسمانی است که هر کس از 
دســتورات آن پیروی کرده و در مسیر تحقق اهداف 
قرآنی قــدم بردارد به ســعادت دنیــوی و اخروی 

رهنمون شده و نجات پیدا می کند.
وی با تاکید بر اینکه قرآن بهترین راهنما و کتاب 
هدایت بشریت است، افزود: خدا را شاکریم توفیق 
پیدا کردیم تا بخشی از مبانی فکری و اندیشه ای خود 
را در مســیر تقویت علوم قرآنی و ترویج آموزه های 

دینی در جامعه به کار بگیریم.
صباغی ادامه داد: خوشــبختانه شاهد استقبال 
خوب مردم شهر قزوین از فعالیت های قرآنی هستیم 
و کانون های قرآنی موفقی در این شهر فعال هستند.
وی تصریح کرد: شــهرداری قزویــن حامی و 
پشتیبان فعالان قرآنی است، البته بیشتر فعالیت های 
قرآنی به شــکل مردمــی بوده و ما هم بــا برگزاری 
همایش هایی از این قبیــل، نقش حمایتی داریم اما 
کار اصلی را خود مردم بــا اراده و هزینه خود انجام 

می دهند.
شــهردار قزوین اظهــار کرد: در زمینه رشــد و 
توســعه مباحث فرهنگی بیش از صــرف بودجه و 
اختصاص اعتبــار، اراده و عزم جدی حائز اهمیت 
اســت و اراده ما هم بر رشد انجام کارهای فرهنگی 
بنا شده چراکه امروز هر چه داریم، ریشه در فرهنگ 

غنی و پرافتخار کشورمان است.
از  یکــی  فرهنــگ  گفــت:  پایــان  در  وی 
زیرســاخت های مهم عالم بشریت اســت و ما بر 
مبنــای باورها و اعتقادات خود عمل کرده و بایدها 
و نبایدهــای مــا از اعتقــادات دینــی و مذهبی ما 
سرچشمه می گیرد و به دنبال ارزش ها و آرمان های 

اصیل کشور هستیم.

معاون بهره برداری شــرکت برق منطقه ای خوزستان از 
بهینه سازی و افزایش ظرفیت پست ۱۳2 کیلوولت وحدت در 
منطقه عین دو اهواز خبر داد. علی اصغر خدامرادمنگری بیان 
کرد: برای تامین برق کلانشهر اهواز، به ویژه منطقه محروم 
عین دو، پســت ۱۳2 به ۳۳ کیلوولت وحدت بهینه ســازی 

و افزایش ظرفیت پیدا کرد. وی افزود: در همین راســتا دو 
دســتگاه ترانسفورماتور این پست از ۳0 به ۵0 مگاولت آمپر 

افزایش ظرفیت پیدا کرد.
معاون بهره برداری شــرکت برق منطقه ای خوزستان با 
بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این پروژه بالغ  بر یک هزار و 

22۴ میلیارد ریال بوده است، تصریح کرد: این اقدام در قالب 
پروژه های اصلاح و بهینه سازی شبکه موجود به پایان رسیده 
و با بهره برداری از آن ظرفیت پســت های کلانشــهر اهواز 
افزایش پیدا کرده و باعث کاهش بارگیری و متعادل ســازی 

بار ترانسفورماتورهای پست های مجاور خواهد شد.
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وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی با بیان اینکه دیگر ممنوع الکاری 
هنرمندان مخفیانه به خودشــان اعلام نمی شــود، گفــت: هنرمند را 
دعوت می کنیم و با او سخن می گوییم. او می تواند از خود دفاع کند و 

در نهایت توسط هیات منصفه مورد قضاوت قرار می گیرد.
برای نخســتین بار اســت کــه محمدمهدی اســماعیلی، وزیر 
ارشــاد از حضور هیات منصفه برای قضاوت دربــاره ممنوع الکاری 
هنرمندان ســخن می گوید. جالب اینجاســت که او تاکید می کند: 
هنرمندان ممنوع الکار می توانند از خود دفاع کنند و این دفاع به رای 
هیات منصفه هم گذاشته می شــود. با این  حال روشن نیست با توجه 
بــه تعداد زیادی هنرمندانــی که درحال حاضر منع از کار شــده اند، 
کدامیک توانســته اند در حضور این هیات به دفاع از خود بپردازند و 
رای هیات منصفه درباره آنها منجر به ادامه از سرگیری فعالیت آنها یا 

اینکه ممانعت از کار کردن شان شود.  
اســماعیلی در  این  باره توضیح داد: »اگر هنرمندی دچار مشکلی 
شــد به جای اینکه در راهروهای دادگاه و دادسرا در رفت و آمد باشد 
توســط هیات تخلفات در وزارت فرهنگ که بــا حضور نمایندگان 
اصناف و خود هنرمند تشکیل می شود مورد بررسی قرار می گیرد. در 
این جلسه خود هنرمند سخنانش را می گوید و اگر حکم صادره مورد 
اعتراض قرار گرفت، موضوع در نهاد بالادســتی ۹ نفره ای که در نظر 

گرفته شده است، بررسی می شود«.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: »مسائلی از قبیل 
ممنوع الکاری و ... به صورت مخفیانه به افراد گفته نمی شــود. اگر 
فردی دچار مشکلی شود به شکل رسمی دعوت و با وی سخن گفته 
می شود. او می تواند از خود دفاع کند و در نهایت توسط هیات منصفه 
مورد قضاوت قرار می گیرد. اگر به این رای هم اعتراض شود، پرونده 
به هیات بالادستی ارجاع می شــود. آیا این مساله که با اهالی هنر با 

تکریم برخورد شود، دهه ها مورد مطالبه جریان سینما نبود؟«
همه این اظهارات درحالی اســت که طی روزهای گذشته زمانی 
که اخباری درباره ممنوع الکاری بازیگری چون باران کوثری توســط 
پدرش مطرح شــد، رئیس اداره نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی 
اعلام کرد که این ممنوع الکاری ربطی به ســازمان ســینمایی ندارد و 
در این  باره توضیح داد: »این موضوعات ارتباطی به سازمان سینمایی 
ندارد و اساساً ســازمان مسئولیت و اختیاری برای چنین تصمیماتی 
را ندارد. هر چند این ســازمان طی دو سال اخیر از تمام ظرفیت های 
خود برای حل مشــکلات قضایی سینماگران اســتفاده کرده اما این 
تلاش ها به معنی مختار بودن سازمان در پرونده های قضایی یا امنیتی 
عوامل سینما نیست و اقدامات صرفاً با هدف حل وفصل پرونده های 

مطروحه در مراجع قضایی انجام شــده و بحمدالله در بسیاری موارد 
نیز موفق عمل کرده است«.

حالا با توجه به اظهارات تازه وزیر ارشاد معلوم نیست، کدامیک از 
هنرمندان می توانند از خود در حضور هیات منصفه دفاع کنند و قدرت 
دفاع از خود را خواهند داشــت و کدام یک از آنها شامل پرونده های 
قضایی و امینتی می شــوند. به نظر می رسد، مدیران این وزراتخانه و 
سازمان ســینمایی باید در این  باره شفاف ســازی لازم را انجام دهند 
یا اینکه حداقل مشــخص کننــد کدام یک از هنرمنــدان تا به امروز 
توانســته اند در حضور هیات منصفه به دفاع از خود پرداخته و قدرت 
اعتراض داشــته باشــند. از همه مهم تر اینکه هیات بالادستی ۹ نفره 
شامل چه افرادی است که باید اعتراض این دسته از هنرمندان را مورد 
بررســی قرار دهند. در ادامه وزیر فرهنگ با اشــاره به سایر اقدامات 
انجام شــده توســط وزارتخانه متبوعش، گفت: »در شــورای هنر، 
سند سینما آماده نهایی شــدن است؛ ضوابط صدور پروانه  ساخت و 
پروانه نمایش مورد انتقاد برخی از دوســتان قرار گرفته بوده که پس از 
ابلاغ این ســند، هنرمندان در عرصه سینما خارج از سیستم فرهنگی 
توسط هیچ محکمه ای فراخوانده نمی شوند. اگر بنا به دلایل متقن و 
ضروری تصمیمی مبنی بر توقف تولید یا نمایش فیلمی گرفته شــود 
همه هزینه های ســاخت فیلم با درخواست رئیس سازمان و موافقت 
وزیر فرهنگ پرداخت می شــود«. وی افزود: »در همه دنیا سینما در 
راستای منافع ملی قرار دارد. در کدام کشور سینما برخلاف منافع ملی 

اســت؟ ما این روند را شــفاف کردیم و آنها را از حرف های در گوشی 
خارج کردیم. تهیه کننده ای قرارداد می بندد و حقوق بازیگران را به هر 
بهانه ای نمی دهد، جریان سینمایی باید بتواند با قوت، حقوق افراد را 
بگیرد«. وی افزود: »اتفاقاتی که در این دوره رخ داد، گام های بلندی 
برای حل مشــکلات است. سند موســیقی را بعد از ۴۵ سال توسط 
فقیهی همچون آیت الله رئیسی ابلاغ کردیم که در نتیجه آن هیچ نهادی 
جز وزارت ارشــاد حق نــدارد در موضوعات مربوط بــه برنامه های 
موســیقی ورود کند؛ براســاس همین سند مســاله ای که در یکی از 
کنســرت های موسیقی ایجاد شده بود، مرتفع شــد. یک روز بعد از 
ابلاغ این سند، معاون امنیتی وزارت کشور نامه ای به استانداری های 
سراسر کشور ارسال کرد که از این پس در مورد اجراهای صحنه ای و 

کنسرت ها، نظر وزارت ارشاد ملاک است«.
وزیر فرهنگ با بیان اینکه در روز رونمایی ســند موسیقی، استاد 
فرهت آن را همچون جام طلایی در دســت گرفته بود و می چرخاند، 
گفت: »اگر این ســند هم مشکل داشته باشد، می توان آن را حل کرد 
همه اینها برای حفظ کرامت اهالی ســینما و هنر است«. وی افزود: 
»در شورای هنر، ســند تئاتر مورد بررسی قرار گرفت. در همان سند 
تاسیس بنیاد ملی تئاتر ایران پیش بینی شد و به زودی افتتاح می شود«.
وزیر فرهنگ گفت: »روزی که بــه وزارت فرهنگ آمدم، بودجه 
وزارت فرهنگ ۱200 میلیارد تومــان بود اما امروز به 20 هزار میلیارد 

تومان رسیده است«.

وزیر ارشاد از دفاع هنرمندان ممنوع الکار در برابر هیات منصفه خبر داد

ممنوع الکاری سیستماتیک

پس از ۶ هفته اکران، »درون بیرون 2« فروش ۶0۱ میلیون دلار 
در داخل و 8۶۱ میلیون دلار در ســطح بین المللی به مجموع 
فروش جهانی ۱/۴۶ میلیارد دلار رسید و توانست  با عبور از  
»منجمد 2« در صدر فهرســت پرفروش ترین فیلم های تاریخ 
قرار بگیرد. »درون بیرون 2« با پشــت سر گذاشتن »باربی« 
)۱.۴۴۶ میلیارد دلار( به عنوان ســیزدهمین فیلم بزرگ تمام 

دوران در گیشه شناخته شد.

درام تاریخی »بلیتز« ساخته استیو مک کویین با بازی سیرشا 
رونان به  عنوان فیلم اختتامیه شــصت ودومین جشنواره فیلم 
نیویورک انتخاب شــد. فیلم در جریان جنــگ جهانی دوم 
می گــذرد و تلاش گروهی از مردم لندن را در بمباران پایتخت 
بریتانیا نشان می دهد و بر زندگی مادر جوانی از طبقه کارگر به 
نام ریتا تمرکز دارد که از پســر ۹ ساله اش جورج در هزارتوی 

شهری تحت محاصره جدا می شود.

جورج لازنبی، بازیگر 8۴ ســاله استرالیایی که سال ۱۹۶۹ 
در نقش جیمز باند در فیلم »در خدمت ســرویس مخفی 
اعلی حضــرت« بازی کرده بــود، اعلام کــرد از بازیگری 
کناره گیری می کند. لازنبی تنها در یک فیلم در نقش مامور 
00۷ ظاهر شــد. او پس از شان کانری که در ۷ فیلم جیمز 
باند بازی کرد، دومیــن بازیگری بود که در نقش باند روی 

پرده بزرگ دیده شد.

خداحافظی دومین جیمز باندمک  کویین در اختتامیهپرفروش ترین انیمیشن تاریخ سینما

گزارش تلویزیون

ساخت سریالی درباره ابراهیم رییسی
رییس صدا و سیما از ساخت سریال های تازه خبر داد

رییس صداوسیما درباره سریال های تولیدی توضیحاتی 
ارائه داد و عنوان کرد که این روزها ۱2 سریال در حال ضبط 
و تصویربرداری است و آثار دیگری هم در مرحله پیش تولید 

و نگارش قرار دارد.
پیمــان جبلی درباره ســاخت ســریال درباره شــهید 
رئیسی گفت: کارهایی که قرار است درباره شخصیت های 
انقلاب ســاخته شــود حتماً باید کارهای قوی ای باشند. 
مــا نمی خواهیــم از روی رفــع تکلیــف کاری بســازیم. 
پرداختن به شــخصیت ها هم به معنای پرداخت مســتقیم 
نیســت. در کارهایی که در سال های اخیر شاهد بودیم در 
کنار شــخصیت اصلی، داســتان های فرعی دیگری تولید 
می شود و ســایه شــخصیت اصلی در اثر دیده می شود تا 
هم حساســیت ها کمتر شــود و هم آثار با سرعت بیشتر و 

پیچیدگی کمتر به تولید برسد.
 جبلــی اضافه کرد: درباره شــهید رئیســی و شــهید 
امیرعبداللهیان حتماً سوژه ها، داستان ها و سرگذشت ها مورد 
مطالعه قرار می گیرد تا درام قوی استخراج شود. ساخت آثار 

در دستور کار است که امیدواریم به قالب جذابی برسیم.
وی در پاسخ به ســوالی درباره ساخت سریال درباره 
شــهید نواب صفوی عنوان کرد: شــخصیت ها و مفاخر 
تاریخی و فرهنگی و انقلابی در کشــور ما بســیار هستند 
که شهید نواب صفوی یکی از آنهاست. امیدواریم قدرت 
مالــی ما به اندازه ای باشــد که بتوانیم چند کار نمایشــی 
ارزشمند را همزمان در دست تولید داشته باشیم. سازمان 
تلاش کرده است که سهم بیشــتری را از بودجه در برنامه 
هفتم توســعه برخوردار شود و امیدواریم این اتفاق خود را 
در آثار نمایشی در ســال های آینده نشان دهد. ما دوست 
داریــم هر شــب برای مردم آثــار جذاب نمایــش دهیم، 
همکاران هم تلاش می کنند و حتماً بخشــی از کارها باید 

درباره مفاخر و شخصیت های ملی باشد.
وی درباره آمار ســریال های تولیدی بیان کرد: در حال 
حاضر ۱2 ســریال جلــوی دوربین داریم و تا ســال ۱۴0۴ 
کنداکتور نمایشــی ما تقریباً تکمیل شــده است. آثاری هم 
داریم که در پیش تولید و یا در مرحله نگارش فیلمنامه است. 
دوســتان ما در دفتر فیلمنامه هم خیلی زحمت می کشــند. 
مجموعه سیمافیلم هم با ساختار جدیدی که تولیدات در این 
مرکز متمرکز شــده است، تلاش بســیاری دارد. ما در حال 

حاضر برای بعد از ۱۴0۴ فکر می کنیم.
جبلی در پاسخ به سوالی درباره سریال ها بیان کرد: تلاش 
داریم هم تنوع ســاختاری و هم تنوع موضوعی در سریال ها 
داشــته باشــیم. در پذیرش آثار هم این تلاش را داریم تا آثار 
مختلفی داشته باشیم. همه سعی ما بر این است که در یک 
ساختار و یک طبقه موضوعی محصور نباشیم.رئیس رسانه 
ملی درباره برخی واکنش ها به حضور هنرمندان در تلویزیون 
گفت: اگر هجمه ای از بیرون برای نطق کشی از دوستانی که 

با ما کار می کنند، نباشد از داخل هجمه ای وجود ندارد.
وی با اشاره به مصاحبه مثبت طهماسب درباره تلویزیون 
عنوان کرد: آقای طهماسب جزو سرمایه های تلویزیون است. 
تلویزیون خانه اوســت و ما هم در کنار او کمک می کنیم که 
کارهایی مثل »مهمانی« بهتر تولید شود. من در این چند سال 
گفته ام و غیر از این جمله از من نشنیده اید که در صداوسیما به 
روی همه هنرمندان باز است. اگر خودشان علاقه مند باشند، 

کارهای فاخر و جذاب انجام دهند ما هم استقبال می کنیم.
جبلی در پایان بیان کرد: امیدواریم عزیزان از ظرفیت 
رسانه ملی به عنوان بزرگ ترین ابزار ارتباطی با جامعه، 

استقبال کنند.
مهدی نقویان، رئیس مرکز سیمافیلم هم در گفت وگویی 
درباره روند ساخت ســریال »پایتخت ۷« با تاکید بر اینکه 
هنوز ساخت این سریال شروع نشده است درباره شائبه های 
شروع تصویربرداری این سریال توضیح داد: »پایتخت ۷« 
هنوز کلید نخورده و حتی یک پلان تست هم از سریال گرفته 
نشده است. با توجه به اینکه بعد از ۵ سال »پایتخت« ادامه 
پیدا می کند پیش تولید سنگینی دارد؛ چراکه دوباره باید روی 
یک سری موارد از صفر سرمایه گذاری شود. این اقدامات در 
حال انجام است و در آینده بسیار نزدیکی، کلید کار می خورد 

و ما به صورت رسمی اعلام خواهیم کرد.



تحلیل تحولات اقتصادی توسعه  سال هفتم  شماره 061749
شنبه  6 مرداد 1403
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فراتر از کتاب خوانده
چه کسی »متخصص« اقتصاد است؟

 به طور مشــخص در حوزه اقتصاد چه کســی را 
می توان متخصص )Expert( به  شــمار آورد که دانشی 

فراتر از یک فرد عادی کتاب خوانده دارد؟ 
متخصص کیســت؟ به نظر می رســد برای تعریف 
تخصص، خوب اســت هرمــی از دانــش، تجربه و 

مهارت ها را تعریف کنیم:
اصطلاحــات فنی و نظریــات کلیدی مورد 1 مهارت ســطح صفر: دانستن کلیات ادبیات، 
قبول اکثریت متخصصان. مثلًا حوزه تجارت و اقتصاد 
بین الملل را در نظر بگیریم. مهارت سطح صفر اشاره 
به دانستن سوالات کلیدی این حوزه )مثلًا تعادل ناشی 
از تجارت(، درک درســت مفاهیم کلیدی )مثل مزیت 
نســبی( و نظریات و مدل های اصلی )مثلًا ریکاردو، 

هکشر-اولین، ملیتز، کروگمن و ...( است.
مهارت سطح یک: درک تابع عرضه و تقاضا  به صورت تخصصی در آن حوزه خاص: یک 2
شــرط لازم، )ولی نه کافی( برای متخصص بودن در 
یک حوزه خاص اقتصاد، توانایی تشریح تابع عرضه و 
تابع تقاضا در آن بازار خاص و شــهودهای ناشــی از 
تعادل عرضه و تقاضا و اثر اصطکاک ها روی این تعادل 
اســت. هر چند که هر اقتصادخوانده ای تابع عرضه و 
تقاضا را به طور عمومی می شناســد امــا این توابع در 
زیربخش هــای تخصصــی جزئیات رفتــاری خاص 

خودشان را دارند.
مهارت ســطح دوم: درک جزئیات نهادی/ فناوری با لنز اقتصادی: تابع عرضه و تقاضا 3
یک نمایش مجرد از نیروی اقتصادی در آن حوزه را به 
ما نشان می دهد اما اصطکاک ها و پویایی ها این توابع 
عمدتــاً از طریــق درک جزئیــات و ریزه کاری های 
حقوقــی، نهادی و حتی فیزیکی ممکن اســت. یک 
متخصص نیــروی کار باید زمان زیــادی برای درک 
قانون کار، مقررات اخراج، نظام بازنشســتگی، بیمه 
بیــکاری، ابزارهای کاریابی، آمــوزش حرفه ای، نظام 
مهاجرت و ... صرف کند تا درک درستی از مدل سازی 
بــازار کار در یک کشــور خاص داشــته باشــد. در 
کشورهای Common Law یک منبع کلیدی برای بروز 
بودن، مطالعه آرای دادگاه ها )به خصوص دیوان عالی( 

در حوزه های مرتبط است.
مهارت سطح سه: درگیر شدن با داده ها: یک  خــط تمایــز مهــم بیــن متخصصــان و 4
»علاقه مندان«، ســروکله  زدن متخصصان با جزئیات 
فنــی و به اصطلاح فرنگی ها کثیف کردن دســت ها از 

طریق کار دست اول با متغیرهای اقتصادی است.
مهارت ســطح 4: تولید نتایج جدید: در آیتم  قبلی صرفاً به »همبستگی« بین داده ها اشاره 5
کردیم. یک متخصص واقعی، توانایی  های علمی مثل 
تحلیل روابط علیتی )Causal( بین متغیرها، پیشنهاد و 
آزمون فرضیه های جدید، نقد و بســط نتایج قبلی در 
ادبیات، پیش نهاد مدل هــای تئوریک جدید و کالیبره 
کردن مدل های ساختاری را دارد. مجدداً، یک فرق بین 
»متخصص« و »علاقه مند« این اســت که متخصص 
قادر است بین هم بستگی صرف و روابط علیتی محتمل 
بین متغیرها تفاوت بگذارد و مشاهدات سطحی از داده 
که ممکن است رهزن فکر کردن دقیق باشد را نقد کند.
تخصص و قابلیت بیان عمومی: متخصصی 6 مهارت سطح 5: تبدیل شدن به مرجع فروش 
که دانش، تجربه و مهــارت کافی در پنج لایه قبلی را 
روی هم انباشــته می کنــد، کم کم تبدیــل به مرجعی 
می شــود که برای تخصص او در یــک فضای رقابتی 
تقاضــا هســت. این تقاضــا می تواند مثلًا از ســمت 
بنگاه هــای خصوصــی و نهادهای بخــش عمومی 
)مشــاور، عضو هیات مدیره، ناظر علمی(، نشریات 
تخصصی حوزه )ســردبیر یا داور(، دادگاه ها )شــاهد 
متخص(، کارگاه های تخصصی و ... باشد. این سطح 
از تجربــه و دانش، باعث درگیر شــدن متخصص با 
جزئیات و ریزه کاری های دنیــای واقعی، ذی نفعان، 
نیروهای سیاســی، واقعیت های تاریخی و درک بهتر 

محدودیت  های مدل ها و داده های موجود می شود.

حامد قدوسی
اقتصاددان

برای ســا ل های طولانی، ونزوئلا بهترین مثــال برای بدبختی و 
فلاکت بود. در دنیا وقتی می خواســتند مثالی از آشفتگی و بدبختی 
را نشــان دهند، انگشت اشاره را به ســمت کوبا، ونزوئلا و زیمبابوه 
می گرفتند. ســه کشــوری که به عنوان آخرین دژهای کمونیســم به 
حســاب می آمدند. کوبا اگرچه با اندک اصلاحاتی کــه انجام داده، 
وضعیت بهتری پیــدا کرده اما زیمبابوه و کره شــمالی همچنان مثل 
قدیم، مایه عبرت جهان هستند. اما در ونزوئلا معجزه رخ داده است؛ 
رویکرد تازه نیکلاس مادورو که سیاست خارجی این کشور را از شرق 
به غرب متمایل کرده      تورم ماهانه ژوئن 202۴  این کشــور را به یک 
درصد، یعنی حداقل ۱2 ساله خود رسانده است. تورم سالانه ونزوئلا 
هم که در سال 20۱۹ از ۳00 درصد فراتر رفته بود، اکنون به ۵۱۴ درصد 

رسیده است. 
زمانی مردم ونزوئلا اصلًا نمی دانســتند تورم چیســت؛ تا اینکه، 
پوپولیســم چپ بر این کشور حاکم شد و اقتصاد این کشور به خاک 

سیاه نشست. 
در ســال ۱۹۹۶ بحران مالی میانگین نرخ تــورم ماهانه را به بیش 
از صددرصد رســاند که تا آن زمان و بــرای مدت طولانی پس از آن، 
بالاترین رکوردی بود که اقتصاد ونزوئلا به خاطر داشــت و قرار هم 
نبــود، ثبت مقطعی باشــد. مرگ هوگو چاوز در ســال 20۱۳ و روی 
کار آمدن نیکلاس مادوروی بی تجربه و رادیکالیســم، زمینه را برای 
یــک توفان اقتصادی با ابعــاد تاریخی فراهم کــرد و ونزوئلا صحنه 
انواع ابربحران ها شــد. تکانه های ســنگین اقتصادی، ابتدا حقوق 
اجتماعی را از بین برد. به  تبع آن درحالی که فســاد سیســتمی بیداد 
می کرد، کنترل اســتبدادی دولت بر شرکت های خصوصی، سیاست 
تهاجمی ملی ســازی و انکار مشــروعیت مالکیت خصوصی به اوج 
خود رســید و در ســال 20۱۴ کمبودها را عمق داد. توام با آن، دولت 
مادورو بــا کنترل گری مبادلات تجاری و مداخلات شــدید ارزی به 
ورشکستگی شــرکت نفت و گاز دولتی پترولئوس دی )PDVSA( و 
عدم تعادل پولی و مالی منجر شد. ورشکستگی موتور مالی- تخلیه 
جدی ارز خارجی- که ونزوئلا را از بزرگ ترین تامین کننده نفت مورد 
نیاز پالایشگاه های آمریکایی در سال 20۱۵ به بزرگ ترین بدهکار نفتی 
تبدیل کــرد، ترس بازپس گیری طلب هــای دلاری، بحران نقدینگی 

آمریکایی- ونزوئلایی را رقم زد و شکم چین بزرگ تر شد. 
درحال حاضر این کشور نفتی از یک سو تعاملات اقتصادی خود 
با شرق را تداوم داده و از سوی دیگر مذاکرات کاهش تنش ها با غرب 
را در دســتور کار قرار داده است. روابط بین آمریکا و ونزوئلا از سال 
202۳  پس از ســال ها تنش و تحریم های شدید به تدریج بهبود یافته 
است. دور شدن ریسک تحریم های آمریکا از اقتصاد ونزوئلا همراه 
با سیاســت های انقباضی دولت و تزریق دلار به بازار موجب شــد، 
تورم ماهانه ژوئن در این کشور به یک درصد، یعنی کف ۱2 ساله خود 
برســد. در واقع مادورو با گســترش تعاملات خود با کشورهای دنیا 
هم تورم معروف ونزوئلا را کاهش داد و هم به دنبال رشــد اقتصادی 
8 درصدی تا پایان سال اســت. در سال های گذشته برخی مخالفان 
رفع تحریم ها در ایران تاکیدات فراوانی بر گســترش تجارت با شرق 

داشته اند. 
تجربه ونزوئلا نشــان می دهــد که اســتفاده از همه ظرفیت ها 
می تواند مســیر ثبات اقتصادی را فراهم کند و تکیه بر یک راه حل 

کارساز نیست.
نیــکلاس مادورو به عنوان یک راهکار مالــی ۹۵ درصد از ارزش 
بولیوار را کاهــش داد؛ بزرگ ترین کاهش ارزش پول در تاریخ معاصر 
جهان. او همچنین ارز جدید را به قیمت نفت گره زد تا شاید پایه های 
اقتصاد محکم شود اما شکست خورد. دولت مادورو تصور می کرد، 
کار بزرگی انجام داده و مردم دســت از مبادله دلار برمی دارند؛ اما در 
عرض چند هفته پس از کاهش ارزش بولیوار و تشدید استبداد دولتی 
که گویی نمایشی جدید از مستند »بازی دیکتاتور« بود، بی اعتمادی 
عمومی به بدنه حاکمیتی به اوج خود رسید و اقتدارگرایی استبدادی 
با ســوراخ بزرگی که ابرتورم در اقتصاد درست کرده بود، اعتراض را 
به قاچاق دلار و کالا اضافه کــرد. میلیون ها ونزوئلایی با معامله در 
بازار ســیاه و خارج کردن پس اندازهایشان در مقابل دولت ایستادند 
و بســیاری هم مهاجــرت کردند تا از توفان جان ســالم به در ببرند. 
ونزوئلایی که ۹۴ درصد از ذخایر انرژی آمریکای جنوبی مانند نفت، 
گاز و مواد معدنی چون آهن و الماس را در اختیار دارد و می تواند راهبر 
انرژی منطقه باشد به خاطر خودکامگی دولتی مادورو و تحریم های 
بین المللی تا ســال 2022  جمعیت 28 میلیون نفری خود را که در فقر 

مطلق انــد به فکر مهاجــرت یا فرار انداخت. به گونه ای که در ســال 
20۱۶، ۳۵  هزار ونزوئلایی برای پیدا کردن کالاهای اساسی خانگی و 
غذایی مانند آرد، صابون و دستمال توالت وارد کلمبیا شدند و بسیاری 

از آنها همان جا ماندند. 
دولت مادورو  در ســال های گذشــته همواره ســعی در گسترش 
روابط اقتصادی خود با کشورهایی مانند چین و روسیه داشته است. 
برای مثال در دســامبر 2022 ونزوئلا و روســیه ۱۱ توافقنامه راهبردی 
با تمرکز بر حوزه هایی مانند حمل ونقل، صنعت داروســازی، انرژی 
و کشــاورزی امضا کردند. در آوریل سال 202۳ نیز طی سفر سرگئی 
لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه به کاراکاس، دو کشور قراردادهای 
همــکاری دوجانبه خود را تمدید کردند. علاوه بر این در ســال های 
گذشته ونزوئلا و چین قراردادهای زیادی در حوزه های مختلفی مانند 
تجارت نفت، هوانوردی همچنین ایجاد مناطق تجاری منعقد کردند 
که همگی نشان از گسترش تجارت ونزوئلا با شرق دارد. اما افزایش 
تعاملات با شــرق موجب نشــد که مادورو از غرب چشم بپوشد؛ به 
 نحوی که او اکنون با اتکا و اصرار همیشگی به شعار»شمشیر بولیوار 
از آمریکای لاتین عبور می کند«، گزارش های بانک مرکزی ونزوئلا 
)BCV( و رصدخانه تخصصی رفتار اقتصادهای ملی )OVF(  را نشانه 
خداحافظی با تورم و تحریم می داند. به استدلال او، بهبود روابط بین 
آمریکا و ونزوئلا به نفرین نفت و تحریم ها پایان خواهد داد و ونزوئلا 
نه یک دولت نفتی شکســت خورده که دوباره یکی از مرفه ترین های 
آمریکای لاتین خواهد شد. کمااینکه، دلارهای شِوْرون شرکت نفت 
و گاز چندملیتی آمریکایی، اکنون تورم ژانویه کاراکاس را به پایین ترین 
حد خود طی یک دهه گذشته رسانده است. غول نفتی ایالات متحده 

که با مجوز ویژه از واشنگتن در ونزوئلا فعالیت می کند، سال گذشته 
بخشی از درآمدهای صادراتی خود را به مبادله با کاراکاس اختصاص 

داد و باعث رشد اقتصاد محلی این کشور شد.
امــا آیا ونزوئلا واقعــاً می تواند دوباره ونزوئلایی ثروتمند شــود؟ 
بســیاری از تحلیلگران معتقدند، پاسخ این سوال کاملًا به گستردگی 
روابط کاراکاس و کاخ ســفید بســتگی دارد؛ البته اگر اولویت های 
رئیس جمهور جدید آمریکا شبیه اولویت های جو بایدن باشد. چون 
ســال 202۳ اگر نقطه عطفی برای روابط بین ایالات متحده و ونزوئلا 
بود و تا حدودی روابط نیمکره غربی از آرمان گرایی به سمت سیاست 
واقعی حرکت کرد، پای چنــد ملاحظه کلیدی برای این تغییر وجود 
داشــت که اولویت های دولت بایدن برای ازســرگیری دوباره روابط 
دوســتانه بودند. از دیدگاه بایدن با توجه به جنگ روسیه و اوکراین و 
تلاش های اوپک پلاس برای افزایــش قیمت ها، نفت و گاز ونزوئلا 
حکم یک ثــروت عظیم را دارد. از ســویی در نگرشــی بلندمدت، 
اولیــن ابرقدرت جهان، نگران مواد معدنی آمریکای جنوبی اســت. 
خاک ونزوئلا سرشــار از آلومینیوم، طلا، بوکسیت، اورانیوم، کلتان 
)تانتالیت( و آهن اســت و تنوع زیستی و ذخایر آب شیرین آن )رتبه 
یازدهم در منابع تجدیدپذیر آب(، نقش بزرگی در بازی های سیاسی، 
اقتصادی بلندمدت جهان خواهد داشت. علاوه بر آن، وجود هزاران 
مهاجر ونزوئلایی نیز به اندازه اکوسیستم آن برای آمریکا مهم هستند. 
چون دولت بایدن با اســتناد به گزارش کمیساریای عالی پناهندگان 
ســازمان ملل متحد، وجود هزاران مهاجر ونزوئلایی در مسیر شمال 
را به  عنوان یک خطر بزرگ قلمداد می کرد که با بدتر شــدن شــرایط 
ونزوئلا قطعاً بســیاری از آنها درخواســت پناهندگی می دهند و این 
درحالی اســت که اکنون نیز به سختی می توان فهمید چند ونزوئلایی 
در ایالات متحــده زندگی می کنند. از این رو دولت بایدن پس از ماه ها 
مذاکــره محرمانه در قطر، تحریم های نفت و گاز، اســتخراج طلا و 
شرکت هواپیمایی دولتی ونزوئلا که اکنون مسئول پروازهای بازگشت 
به این کشور اســت را لغو کرد تا روابط خلق وخوی خصمانه کمتری 
داشته باشد. همچنین به شرکت های نفتی هالیبرتون، شلمبرژره، بیکر 
هیوز و درفورد اینترنشــنال از ســال 2022 اطمینان داد که بدون ترس 
مجازات از سوی دفتر کنترل دارایی های خارجی »OFAC« می توانند 
با مقامات محلی تعامل داشته باشــند که قدم بزرگی بود و آرام آرام با 
مبادله زندانیان بزرگ تر شد؛ به نحوی که طبق گفته هوراسیو ولوتینی، 
مدیر شورای ترویج سرمایه گذاری CONAPRI و بورس اوراق بهادار 
کاراکاس، بعــد از یک قــرن اقتصاد دولتی رانتی، ونزوئلا از ســال 
20۱۹ شاهد تغییراتی آشکار در سیاست های اقتصادی است. امنیت 
شهروندان که یک آسیب ملی بود، بهبود یافته است. انضباط مالی و 
پولی جدید، نتایج ملموســی را با تورم ایجاد کرده است. ونزوئلایی ها 
طرفداران مشتاق بیس بال شده و دایره لغات آنها، انگلیسیسمی شده 
است. محله هایی با حصارهایی سفید در شهرهای ماراکایبو و سیوداد 
گویانا ساخته شده اند تا کارکنان شرکت های نفت و معدن آمریکایی 
و اروپایی، احساس کنند در خانه خود هستند. تیم فوتبال ونزوئلای 
اروپایی برای صعود به جام جهانی 202۶ آماده می شود و عملًا نگرش 
ضدامپریالیســتی و تغییر دیدگاه رژیم واشــنگتن دی سی بسیاری از 
قفل های رابطه ای را شکســته است. اما آیا این مجوزهای صادرشده 
بعد از بایدن هــم باقی می مانند؟ اســتراتژی های اثرگذار، می گویند 
کامــالا هریس، رئیس جمهور آمریکا شــود یا ترامپ، بازگشــتی به 
تحریم های به شــدت ســخت اقتصادی وجود نخواهد داشت چون 
تحریم، درها را برای رفقای ونزوئلا اما دشــمنان آمریکا باز می کند و 

همیشه پیروزی در منفعت است.

ونزوئلا چگونه ابرتورم را پشت سر گذاشت؟

پایان کابوس وحشتناک
مهتا معرفت
خبرنگار سازندگی
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گروه اجتماعی:  فوت ۳ بیمار هموفیلــی بر اثر نبود دارو و صف 
مردم برای انســولین، تازه ترین اخبار کمبود دارو در کشور است، 
آن هم زمانی که رسانه های نزدیک به دولت سیزدهم معتقدند که 
دولت ســابق در همه عرصه ها اسب  زین شده به دولت چهاردهم 

مسعود پزشکیان تحویل می دهد. 
به گفته رئیس هیات مدیره کانون هموفیلی ایران، اوایل امسال 
یک جوان 2۱ ساله به دلیل کمبود داروی فیبرینوژن فوت کرد. روز 
چهاردهم تیرماه نیز دختر ۵  ساله ای از استان آذربایجان شرقی در 
پی کمبود داروی هیومیت جان باخت. هفته گذشــته هم جوان 
۳۱ ســاله ای به دلیل کمبودهای دارویی در بیمارستانی در تهران 
از دنیا رفت. امین افشــار به خبرگزاری ایلنا گفت: »کمبودهای 
دارویی که تاکنون در شهرســتان ها شــاهد بودیم حالا به تهران 

رسیده است«.
داده های آماری نشــان می دهد که بین ۱۳ تــا ۱۴ هزار بیمار 
هموفیلی در ایران شناســایی شــده اند. براســاس اعلام رئیس 

هیات مدیره کانون هموفیلی ایران بیشتر مبتلایان 
را مردان تشــکیل می دهند اما زنانی هم با اختلال 
انعقادی به این بیماری مبتلا شده اند، با این تفاوت 
که شــدت بیماری در زنان به دلیل عادت ماهانه 

بیشتر است.
افشار با بیان اینکه وضعیت دسترسی بیماران 
هموفیلی به داروهای مورد نیاز نســبت به گذشته 
»افت چشمگیر« داشته  است، گفت: به  طور   مثال 
فاکتور ۹ که در زمینه پلاســمای آن به خودکفایی 
رســیده ایم و ســازمان انتقال خون و شرکت های 
جمع آوری پلاســما آن را تولیــد می کنند، دچار 
کمبود شــده اســت. حال  آنکه اصولًا نباید هیچ 
کمبودی در فاکتور ۹ داشته باشیم بلکه باید مازاد 

هم باید داشته باشیم.
بــه گفته رئیس هیات مدیــره کانون هموفیلی ایــران، درحال 
حاضر داروخانه های تهران فاکتور ۹ را ندارند و تنها در شــرایط 
اورژانسی شاید بتوانند به بیماری کمک کنند. هرچند که به گفته 
او، وضعیت دسترســی به دیگر داروها برای بیماران هموفیلی به 

مراتب بدتر هم شده است.
او گفت: داروی فیبرینوژن که بیشــتر مصرف کننده های آن را 
زنان شامل می شوند، اکنون نایاب اســت و وضعیت واردات آن 

نیز مشخص نیست.
همزمان شکور امیدی، رئیس انجمن حمایت از بیماران دیابتی 
ایران، گفته که » انسولین قلمی جزو کمبود های جدی ماست اما 
انسولین تزریقی وجود دارد. تقاضا برای انسولین قلمی زیاد است 
و به همین خاطر با کمبود مواجه شده ایم. ما ۱2 میلیون دیابتی در 
کشور داریم. کمبودی که برای این جمعیت همواره حس کردیم، 
کمبود انســولین قلمی بوده است. مردم به این سبک از انسولین 
عادت کرده اند و انســولین قلمی موانع بســیاری بــرای واردات 
داشت. بیماران تیپ 2 دیابتی که انســولین نمی زدند، آنها هم با 
افزایش تنش در جامعه رو به انسولین آورده اند. این افراد هم میزان 
تقاضا را افزایش داده اند. ما درحال هماهنگی هستیم که بیماران 
نیازمند به انســولین در سامانه عضو شــوند و با یارانه و به میزان 

مشخص انسولین دریافت کنند«. 
شکور امیدی درباره هزینه های ماهانه یک بیمار دیابتی گفت: 
» اگر یک فرد دیابتی بیمه نباشــد، هزینه بسیار سنگینی پرداخت 
می کند. یک بیمار دیابتی با بیمه هزینه اندکی در حد ماهانه 200 
هزار تومان پرداخت می کند؛ اگر انسولین استفاده کند هم ماهانه 
۵00 هزار تومــان هزینه دارد. اگر فردی بیمه نباشــد هم ماهانه 
حداقل ۳ میلیون تومان هزینه انسولین و قرص دارد. اگر هم بیمار 
به مشکل زخم پا، کلیه و ... برسد، ممکن است هزینه هایش به 

صد ها میلیون برسد. ما تلاش داریم که افراد در فاز مصرف قرص 
بمانند و به انسولین نرسند«. 

 Wطرح های بی نتیجه
چند ســالی است که کمبود دارو گریبان مردم به  ویژه بیماران 
خاص را گرفته است. چند سالی است که با وخیم شدن ارتباطات 
بین المللی، شرایط دارو نیز در کشور بدتر شده است. بعد از پشت 
سر گذاشتن کمبودهای شدید دارویی در دوران پاندمی کرونا که 
در این بین بسیاری از هم وطنانمان جان خود را از دست دادند،  در 
کنار کمبودهای همیشگی داروهای خاص؛ از سال  های گذشته 
کشــور،  درگیر کمبود داروهای عمومی شده است. اگر دارو نیز 
تامین شــود،  قیمت ها گران و در برخی موارد نجومی شده اند! در 
این بین طرح دارویار دولت کــه هدف اش پرداخت یارانه دارو از 
ســوی بیمه ها به مردم بود نیز تقریباً شکست خورده است و مردم 
باید با رشد چندین برابری قیمت دارو دست وپنجه نرم کنند. این 

اتفاق درحالی است که بیمه ها همچنان از گستردگی چتر حمایتی 
به  نفع بیماران طفره می روند. 

طرح »دارویار« از تیرماه ۱۴0۱ توسط وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی دولت ســیزدهم با همراهی بیمه ها و با هدف 
ساماندهی نظام دارویی کشور با محوریت تخصیص ارز و یارانه 
دارو اجرا شد. چشــم انداز اجرای این طرح، بهبود چرخه تامین 
و توزیع دارو، تقویت صنعت داروســازی  همچنین جلوگیری از 

قاچاق دارو و توزیع غیرقانونی آن بود.
امــا گویا این طرح براســاس وعده داده شــده هنوز موفق به 
ساماندهی نظام دارویی کشور و در نتیجه جلوگیری از کمبود دارو 
و افزایش قیمت ها نشده است. بهرام عین اللهی،  وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی گفته بود: »هدف از اجرای طرح دارویار 
این بود که وابســتگی به ارز ترجیحی و رانت ناشی از آن  به تولید 
پویا و غیروابسته برگردد«. اما شواهد نشان می دهد که همچنان 
تولید دارو در کشــور وابسته به تامین مواد اولیه از خارج است و 
اکنون نیز به  دلیل تخصیص نیافتن ارز و استفاده از ارز آزاد نه تنها 
پویایی از تولیدکنندگان گرفته شده بلکه کمبود دارو، سلامت مردم 

را هم نشانه گرفته است.

 W کمبود نقدینگی
هرچند ادعا می شــود بیش از ۹0 درصــد داروهای مصرفی، 
تولید داخل کشور است اما برای تامین مواد اولیه مورد نیاز تولید 
از خارج کشــور همچنین واردات ۱0 درصــد باقی مانده دارو با 

مشکلات و محدودیت های جدی روبه رو هستیم.
کلانتــری خاندانی،  رئیس انجمن داروســازان ایران گفته که 
»کمبودهــای داروهای تولید داخل عمدتاً بــه دلیل  عدم امکان 
برنامه ریزی مناســب برای واردات مواد اولیــه یا تولید در داخل 

صورت می گیرد. علت این امر مربوط به کمبود نقدینگی در حوزه 
دارو است«. 

به گفته او: » کمبود نقدینگی در حوزه دارو از دو منشأ حاصل 
می شــود؛ یکی از دلایل، کمبود ســرمایه در گردش شرکت های 
تولیدکننده دارو اســت چراکه مدتی اســت که سیســتم بانکی 
تســهیلات لازم را ارائه نمی دهد. شرکت های دارویی در جذب و 
تامین ســرمایه در گردش با مشکلاتی مواجه هستند. دلیل دیگر 
بدهی دولت در بخش تســویه مطالبات بیمــه ای داروخانه ها و 
یارانه ارز در طرح دارویار اســت، ســازمان برنامه و بودجه سهم 
خود از طرح دارویار را به موقع پرداخت نمی کند. به طور مثال با 
گذشت چهار ماه از سال جدید هنوز یک ریال از سهم ارز طرح 
دارویار در بیمه تامین اجتماعی پرداخت نشده است. داروخانه ها 
در دریافت مطالباتشان با مشکلات بسیار زیادی مواجه هستند 
و همین مشــکلات در پرداخت بدهی داروخانه ها به شرکت های 
پخش دارویی و متعاقب آن در پرداخت بدهی شرکت های پخش 
دارویی به شرکت های تولیدکننده نمود عینی پیدا 

می کند«. 
کلانتری خاندانی با اشاره به بدهی بیمه ها گفته 
که »از ســوی دیگر بدهی سازمان های بیمه گر را 
شاهد هستیم به جز بیمه سلامت که پرداخت های 
مربوط به فروردین  ماه و بخشی از اردیبهشت  ماه 
را تسویه کرده است، سازمان تامین  اجتماعی در 
ســال جدید هیچ پرداختی در این بخش نداشته 
اســت. بیمه نیروهای مســلح هم تنها جزئی از 
پرداخت هــای فروردین  ماه را انجام داده اســت. 
حــدود چهار ماه تاخیر در پرداخت به  شــدت به 

اقتصاد حوزه دارو فشار می آورد«. 
به اعتقاد او:  » لازم اســت ســازمان برنامه و 
بودجه پرداخت های حوزه دارو را در اولویت قرار 
بدهد تا گردش نقدینگی ســریع تر شود و شرکت های تولیدکننده 
بتوانند برای تولید های آینده شان برنامه ریزی کنند؛ یا گشایش های 
ارزی شــان را به موقــع انجام بدهند و در واقع درخواســت های 

مواد های اولیه شان را به موقع ثبت کنند«. 
کارشناســان می گوینــد؛  تا زمانی که ارز چنــد نرخی وجود 
دارد و شــاهد تفاوت قیمت ارز در کشور هستیم، این امر منجر 
به  عدم امکان برنامه ریزی و احتمال سوء استفاده از این ارزهای 
ارزان قیمت می شــود. اگر این نقیصه حل شود و ارز چندنرخی 
از میان برداشته شــود قطعاً خیلی از این مشکلات حل می شود 
اما این موضوع یک تصمیم بالادســتی در حوزه اقتصاد کشــور 
است. در واقع در سایر سطوح باید دولت تصمیم بگیرد که برای 
صنایع داروســازی به  عنــوان صنایع مادر و صنایع زیرســاختی 
و استراتژیک، سرمایه در گردش مناســب را ایجاد کند. ال سی 
داخلی برای این صنایع ایجاد کنند و منابع اعتباری برایشــان در 
نظر گرفته شــود. در خلأ عملکرد ســاختارمند دولت و در رأس 
امور، وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی با محوریت 
سازمان غذا و دارو، نظام توزیع دارو در کشور مشکلات فراوانی 
دارد؛ تامین و تولید دارو و کمبود این کالای استراتژیک یک بعد 
قضیه اســت. بعد مهم دیگر، مقوله توزیع دارو در کشور است؛ 
زیرا می توان یکی از دلایل عمده کم و نایاب شدن برخی داروها، 
فروش آنها در بازار آزاد اســت. برای اصلاح شــبکه توزیع فاسد 
و نظارت معیوب اگر قدمی برداشــته شود شاید بتوان مدعی شد 
که بخش قابل  توجهی از مشــکل کمبود دارو در کشور برطرف 
می شــود. بخش دیگر نیز در گرو سیاست های حمایتی از تولید 
و واردات دارو و مواد اولیه اســت. در هر حال، ضربه ســنگین 
وضعیت موجود بر بدن نحیف بیمــاران و خانواده های آنها وارد 

می شود که قشری آسیب پذیر هستند.

افزایش صف در مقابل داروخانه های دولتی به دلیل کمبود دارو و انسولین نشان می دهد که
پزشکیان در حوزه سلامت با چه مشکلاتی روبه رو است

اسب زین  شده!

 

احــد وظیفه،  رئیــس مرکز ملــی اقلیم و مدیریــت بحران 
خشکســالی گفت: کشور ما طی ۵0 ســال گذشته و در هر 
دهه به طور میانگین۴ درجه سانتی گراد افزایش دما را تجربه 
کرده است. تا اوایل هفته آینده با توده هوای گرم مواجه ایم و 
هیچ بعید نیســت که دمای هوا در تهران به بیش از ۴0 درجه 
ســانتی گراد برسد. متاسفانه متوســط دمای کشور نیز طی 

سال های اخیر نسبت به سال های قبل تر گرم تر است. 

علی گورانی،  مدیر برنامه بهداشت پرتوهای وزارت بهداشت گفت:  
اگرچه سازمان بهداشت جهانی بر این تاکید دارد که تا حد امکان 
در معرض نور خورشید قرار نگیرید اما اغلب افراد تصور می کنند 
کــه حضور در زیر ســایه حتی طی ســاعات اوج تابش پرتوهای 
فرابنفش )ساعات ۱0 صبح تا ۱۶( حجم کمتری از پرتوفرابنفش را 
متوجه آنها می کند. اگرچه چنین تصوری وجود دارد اما باید گفت 

پرتو فرابنفش از انعکاس محیط پیرامونی گرفته می شود.

حســین صادقی،  رئیس سازمان آتش نشانی تربت حیدریه گفت:  
پنج شنبه شب ساعت 2۱:۵۶ دقیقه طی تماس تلفنی شهروندان با 
سامانه ۱2۵ ستاد فرماندهی سازمان، محبوس شدن چند کودک 
در اثر ســقوط چرخ فلک در پارک کاشانی گزارش شد. با توجه 
به خروج کودکان قبل از حضور آتش نشانان، بررسی و ایمن سازی 
محل در دســتور کار قرار گرفت. ۷ مصدوم این حادثه توسط تیم 

فوریت های پزشکی به مراکز درمانی منتقل شدند.

سقوط چرخ و فلک اوج تابش فرابنفشدمای بیش از 40 درجه 

دیدگاه: یادداشت اجتماعی

گزارش

شاخه شکسته
درباره لایحه حجاب

کارخانه محصور 
 حصارکشی اطراف کارخانه نوآوری مشهد

سبب واکنش های گسترده شده است

همان اول بروم ســر حرف آخر! به نظرم یکی از عواقب مهم 
و تاثیــرات منفی لایحه عفــاف و حجاب، قربانــی کردن غرور 
اجتماعی باورمندان واقعی به حجاب و افراد با حجاب اســت! 
اعتبار یک فضیلت به اختیاری بودن آن اســت و غرور اجتماعی 
یعنی هنگامی که به یک ســبک از زندگی اعتقــاد داری ابتدا با 
صدای رســا بگویی این نــوع فرهنگ و ســبک زندگی حاصل 
تفکر، تحقیق، اســتدلال و تجربه زندگی من است و دوم اینکه با 
همان اســتدلال و منطق بتوانی افراد بیشتری از جامعه را به این 
فرهنگ دعــوت کنی و از این تاثیرگــذاری فرهنگی لذت ببری! 
با این توضیــح زیربنای غرور اجتماعی، اختیار اســت و اختیار 
حاصل آزادی  اســت! لایحه عفاف و حجاب در ظاهر و به گفته 
مدافعانش می خواهد به گسترش فرهنگ حجاب کمک کند اما 
نــه تنها این کار را نمی کند بلکه صدمه ای جبران ناپذیر به فرهنگ 
حجاب می زند! و البته باز هم به نظرم این در کنار خســارت هایی 
اســت که به روح و روان بخش های مهم دیگر جامعه خواهد زد! 
یک انســان اجتماعی وقتی با نمادهایــی از تفکرش پا به جامعه 
می گذارد، دوست دارد جامعه بداند که این نماد حاصل اعتقاد به 
فرهنگی است که او آزادانه آن را انتخاب کرده و به آن معتقد است 
اما با اجرای این لایحه دیگر برای جامعه قابل تشــخیص نیست 
که این حجاب حاصل اعتقاد و استدلال است یا ترس از دوربین 
هوشــمند، جریمه چند میلیونی، پلمب کسب و کار، عدم دریافت 
خدمات و در نهایت زندان! این یک رنج بزرگ اســت! اینکه این 
نگاه های پرسش گر چگونه باور کنند این حجاب حاصل آزادی و 
انتخاب است یا قانون! یادتان باشد داریم در مورد فرهنگ حرف 
می زنیم و لازم نیست، توضیح دهم با بستن کمربند ایمنی متفاوت 
اســت! و در آخر پس از این قانون شاید دیگر هیچ آدم فرهنگی و 
اهــل تحقیق و منطقی که به دنبال گســترش فرهنگ حجاب در 
جامعه اســت، نتواند ادعا کند کم شــدن بی حجابی حاصل کار 
فرهنگی من است! و اصلًا دیگر کار فرهنگی موضوعیتی ندارد! 
در آخر دلســوزانه بگویم، قبض جریمه یا پلمب کســب وکارها 
شاید در ظاهر برای بخشی از مردم صادر می شود ولی هزینه آن را 
فرهنگ حجاب و ساختار سیاسی خواهد پرداخت و بعید می دانم 
اینها که ســال ها بودجه فرهنگی و اکنون راه حل فرهنگی شــان 
جریمه چند میلیونی است و این روزها این لایحه را تبلیغ می کنند 
در آن زمــان که خســارت جبران ناپذیرش را دیدند، مســئولیتی 
بپذیرنــد! هرچند که به قول محمود درویــش: چگونه می توان به 

شاخه شکسته فهماند که باد عذرخواهی کرده است!

بــه تازگی مطابق بــا نامه ای کــه در فضای مجازی منتشــر 
شده،  شهرداری مشــهد مطابق با مصوبه کمیته عفاف و حجاب 
استان قرار اســت، اطراف کارخانه نوآوری مشهد حصار بکشد. 
اتفاقی که ســبب انتقاد گسترده مردم و کارشناسان شده است. در 
ســایت کارخانه نوآوری آمده که » این مجموعه در ســال ۹۷ طی 
تفاهم نامه ای ســه جانبه بین شهرداری مشــهد و معاونت علمی 
ریاســت جمهوری همچنین با همکاری شــتاب دهنده فردوسی 
ساخته شده اســت«.  فراهم آوردن یک فضای مناسب و درخور 
برای حضور متخصصان و افراد حرفه ای، خلاق و ســاعی یکی از 
مهم ترین عوامل شــکل گیری کارخانه نوآوری مشهد بوده که در 
فضایی ۱0 هزار متری بنا شده و امکانات حمایتی و خدماتی مانند 
کافی شاپ، سالن غذاخوری، سالن نمایش و کلاس آموزشی دارد.  
شهریار آل شــیخ،  معاون ســابق برنامه ریزی و توسعه شهرداری 
مشــهد در گفت وگو با  » سازندگی« می گوید: در آن زمان این طرح 
را با هماهنگی کامل مردم اجرا کردیم. بارها جلسه گذاشتیم و بنا 
شــد، مجموعه ای مطابق با محیط و بافت اطراف بارگذاری شود 
کــه مردم بتوانند به راحتی از آن اســتفاده کنند،  برای مثال اطراف 
کارخانه یک زون پیاده روی وجود دارد که با حصارکشی دسترسی 
مردم به آن محدود می شــود. به گفته این کارشناس: این مجموعه 
که حدفاصل خیابان کوثر، بلوار وکیل آباد و دانشــگاه فردوسی بنا 
شده در محل کارخانه کوکاکولای سابق بوده که با حفظ بخشی از 
سازه و حتی تجهیزات کارخانه،  تاریخ این منطقه را نیز حفظ کرده 
است. با حصارکشی اطراف این کارخانه،  دیگر ورودوخروج مردم 

به سختی خواهد بود و حتی بیم تعطیلی هم وجود دارد. 

علیرضا فلاحتی
فعال سیاسی اصلاح طلب
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه یک شنبه 30 اردیبهشت 
قطعی وسیع برق

پیش از ظهر، برق تهران و اکثر اســتان های 
ایــران قطع شــد و تا ســاعت ها بــرق نبود و 
مشــکلات زیــادی برای مــردم پیــش آورد؛ 
حتی در زمان جنگ چنین قطعی برق وســیع 
و سراســری و طولانی نداشــتیم. موتور برق 
اضطراری مجمع ]تشــخیص مصلحت نظام[  
معیوب بود و قطع و وصل می شد. عصر، آقای 
]حبیب الله[ بیطرف، وزیر نیرو، تلفنی توضیح 
داد که مشــکل از حادثه دیدن یک خط از سه 
خط انتقال برق شمال به تهران شروع می شود 
که بار آن به خط دیگری منتقل می شود و آن هم 
قطع می شود، با قطع برق از تهران و فشار زیاد 
روی نیروگاه های تهران، آنها خاموش می شوند 
و این وضع کم کــم در همه نیروگاه های جنوب 
شرق و غرب تکرار می شــود؛ به جز مشهد و 

شمال و همدان. 
عصر آقای ]محمد[ ســعیدی کیا، ]مشاور 
رئیس جمهور[ آمد. گفت، به منطقه ســقوط 
هواپیما رفته و اجساد را دیده و شایعات مربوط 
به زنده بودن بعضی ها تا ساعات بعد را تکذیب 
کرد و گفت، سه ساعت پیاده رفته تا به منطقه 
رسیده است. گفت، جهاد و کشاورزی هر دو 
از ادغــام دو وزارت ناراضی اند. آقای ]علی[ 
آقامحمدی، ]قائم مقام ســازمان صداوسیما[ 
آمد و گفت، بعضی از نیروهای چپ دوم خرداد 
از حزب مشارکت ناراضی اند و خواستار تایید 
صلاحیت آقای ]ابراهیــم[ اصغرزاده، ]عضو 

شورای شهر تهران[ هستند.

دوشنبه 31 اردیبهشت 
مذاکره با هوگو چاوز 

آقــای هوگو چــاوز، رئیس جمهور ونزوئلا 
آمــد. مذاکرات مــان طولانــی شــد؛ حدود 
یک ونیم ســاعت. پُرانرژی و مثبت اســت و 
روحیه استقلال خواهی دارد. تحت تاثیر صنایع 
فولاد ایران و بعضی مــوارد دیگر قرار گرفته و 
خواســتار استفاده از تجربه ایران در پتروشیمی 
و صنایع نظامی و صنایع فلزی است. مقداری 
از وضع کشــورش گفت و از آبشار آنجلا که به 
گفته او ۱000 متــر ارتفاع دارد و نیز جاذبه های 
توریستی شــان و خواســت روابــط را تقویت 
کنیم و دعوت  کرد از کشــورش بازدید نمایم. 
هنگام مشــاهده منظره تخت جمشید در سالن 
اظهاراتی درباره اسکندر و فتوحات او نمود که 
نشــان از مطالعات اوست و شرحی از اجلاس 
۳۴ کشــور قاره آمریکا در مورد تشکیل بازار 
مشــترک منطقــه ای و نیز تظاهــرات مردم و 

برخوردهای خشن پلیس داد.
دکتــر ]مهدی[ اکبــرزاده، ]مشــاور وزیر 
جهادکشاورزی[ آمد. برای برخی از مشکلات 
]علیرضــا[  آقــای  کــرد.  اســتمداد  کارش 
محجــوب، ]دبیــرکل خانه کارگــر[ آمد و از 
وسعت بیکاری و تعطیلی و انحلال واحدهای 
فــرآورده صنعتــی و رواج قاچــاق که باعث 
بی رونق شدن محصولات داخلی است، انتقاد 
داشــت و برای حل مشــکل مصوبه مجلس 
درباره بازنشستگی قبل از موعد که در شورای 
نگهبان دچار مشکل شده، استمداد کرد. عصر 
مصاحبــه ای با آقای محمدصادق الحســینی 
داشــتم. در اندونزی، تشــنج رو به رشد است 
و فشار مجلس بر ]آقای عبدالرحمن وحید[، 

رئیس جمهور، شدت می گیرد.

050 افراط در اختلاف  
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یاد

مــرداد  شــاپور جورکــش ۶ 
ســال گذشــته در ۷۳ سالگی 
از دنیــا رفت؛ شــاعر، مترجم 
کار  منتقــدی که همزمــان  و 
پژوهش گــری در حــوزه ادبی 
و نمایشنامه نویســی را دنبــال 

می کرد. او تا ســال ۱۳۵8 در دانشگاه تدریس می کرد اما 
بعد از انقلاب فرهنگی اخراج شده بود بنابراین کار تدریس 
را در آموزشگاه های خصوصی انجام می داد. جورکش در 
شیراز به دنیا آمده و در دانشگاه های همان شهر هم زبان و 
ادبیات انگلیسی را تا مقطع فوق لیسانس خواند و بعد هم 

گروه ترجمه شیراز را تاسیس کرد و به فعالیت پرداخت.
»بوطیقای شــعر نو«، مهم ترین و معروف ترین کتاب 
شاپور جورکش اســت که در آن با رویکردی تازه، شعر و 
شاعری نیما یوشیج را بررســی کرده است. او می گفت: 
»نیما ۶0 سال پیش متوجه شده بود که شعر کلاسیک ما 
به بن بست رسیده و این بن بست، برخلاف آنچه بسیاری از 
پیروانش معتقد بودند، پیش از آنکه به ساختار شعر ربط 
داشته باشــد به میدان و زاویه  دید شاعر مربوط است«. 
کتاب »زندگی، عشــق و مرگ از دیدگاه صادق هدایت« 
پژوهشــی در زندگی و آثار هدایت اســت که سال ۷۴ به 
چاپ رســیده اما از زمان دولت محمود احمدی نژاد دیگر 
اجازه انتشار نیافت و تیغ سانسور نه تنها درباره این کتاب 
که درباره آثار دیگرش هم همیشــه با او همراه بود. کتاب 
»خفیه نگاری خشــونت در سرزمین آدم لتی ها« از او، که 
روایتی از خشــونت نسل به نسل بود، پس از چهار روز از 

کتابفروشی ها جمع شد تا خمیر شود. 
درباره یکی از کتاب ها به او گفته بودند: اگر اسم فلانی 
را از کتاب بردارید، انتشــار آن آزاد اســت. گفته بودند، 
جورکــش بیاید ارشــاد و با ما صحبت کند تــا به کتاب 
مجوز بدهیم. او هم در جواب گفته بود؛ شاید نویسنده ای 
مرده باشــد، شما می خواهید نویســنده را زنده کنید و به 
ارشــاد ببرید؟ مگر چه صحبتی با نویسنده دارید، یعنی 
چه بده بســتانی باید بین شما و نویسنده صورت بگیرد تا 
کتابش منتشــر شود. شــاپور در گفت وگویی با هفته نامه 
صدا درباره فرهنگ و ادبیات انقلابی گفته بود: »دوست 
داشــت به جبهه برود و به عنوان نویســنده ای که مسئول 
جامعه خود اســت، حــوادث جنــگ را از نزدیک ببیند 
اما متاسفانه طوری برخورد شــد که اگر فردی وابسته به 
جناح خاصی نباشــد اصلًا نباید به جنگ برود. بنابراین 
از نویســنده هایی که در زمینه های جنگی نوشــتند کسی 
مانند محمدرضا صفدری بــه خاطر چاپ کتابش تبعید 
شــد، یا کســی مثل قاضی ربیحاوی مجبور شد به لندن 
برود. شهریار مندنی پور هم خودخواسته از ایران رفت اما 
نه تنها کسانی که به اجبار از ایران رفتند بلکه کسانی هم که 
داوطلبانه از ایران مهاجرت کردند، دور شدن شان نتیجه ای 
جز افسردگی برای شان نداشت، چون نویسنده کارش قلم 
زدن است اما اگر از بستر زبان جدا شود، کارش افت پیدا 
می کند چون کار نوشــتن غیر از نقاشــی است. همه این 
نویسندگان، انرژی هایی بودند که از محیط تبعید شدند. 
فرهنــگ انقلابی همین که تنها یک ســوی خاص را در 
نظر دارد، ضربه بزرگی می زنــد. کتابی مانند »دا« خانم 
حسینی، کتاب موفقی بود اما اگر همین کتاب چشم انداز 
مورد نظر را نداشــت مورد حمایت قرار نمی گرفت. زنانی 
هم که راجع به جنگ و در مورد آنچه در بخشی از جنگ 
بر ســر زبان آمده نوشتند، همیشه مســکوت ماندند. با 
این تنگ نظری ها ما ظاهــراً داریم همه چیز را می گردانیم 
اما امید به حرکت پیشــرویی نیست. هنوز بخش زنان را 
که اینقدر در بخش شــعر و ادبیات داســتانی درخشش 
پیدا می کنند و حضورشان به عنوان چشم دیگر غول تک 
چشم ما لازم است، نادیده می گیرند. دانشگاه های ما هنوز 
نتوانســته اند و اجازه ندارند که ادبیات زنان را در سطوح 
مختلــف کلاس ها معرفی کنند. در این وضعیت فرهنگی 
هر نویســنده ای که دارد کار می کند فقــط از دنده پهنی 
خودش اســت. البته همین مسائل فرهنگی امروز میراث 
کم کاری فرهنگی از دوره پهلوی و قاجار بوده اســت اما 
بالاخره یکجا فرهنگ باید کار خود را درست انجام دهد 
والا این بدهکاری روز به روز با مالیات و جریمه های بیشتر 

روی دست هر دولتی که سر کار باشد، می ماند«.

شاعری در دست سانسور
یک سال از مرگ شاپور جورکش گذشت

یک روز پیش از رسیدن مشعل المپیک 
به رودخانه ســن در پاریس، رئیس جمهور 
منتخب ایــران به صورت ســرزده به خانه 
کشــتی رفت تا در کمپ تیم ملی کشــتی 
اعزامی ایران به فرانسه برای کاروان ورزشی 
کشور آرزوی موفقیت کند. مسعود پزشکیان 
پس از حضور در کمپ تیم های ملی کشتی 
و دیــدار با علیرضا دبیر و ملی پوشــان این 
رشــته، برخورد گرمی هم با حسن یزدانی 

که به تازگی دوران مصدومیت خود 
را به پایان رســانده، داشت. حالا 
عکسی از او در خانه کشتی منتشر 
شده است که تصویر جهان پهلوان 
تختی را هم در قاب دارد. پزشکیان 
در این دیدار طی یک تماس تلفنی 
با وزیر ورزش کــه در دیدار دیروز 
غایب بــود هم گفت وگــو کرد. او 
ایکس  پیش تر در شبکه  اجتماعی 
با هشــتگ بچه های ایران، پیامی 
برای این تیم نوشته بود: »المپیک 
نماد صلــح و دوســتی و وفاق با 
دنیاســت برای رســیدن بــه اینها 
مسیر سختی در پیش داریم. برای 
فرزندانم؛  موفقیت تک تک شــما 
ورزشکاران، مربیان و اعضای کادر 
تیم ایران در المپیــک دعا می کنم 
شــما هم برای من دعا کنید. یک 
ملت کنار شماست. مخلص همه 

شما، مسعود پزشکیان«.

 W حاشیه ها در ایران از چند روز
قبل آغاز شده است

المپیک تابستانی پاریس جمعه 
۵ مرداد مــاه کار خود را آغاز کرد. 
یکــی از حاشــیه های جهانی این 
مراسم، لغو نشست خبری بود اما 
حاشــیه ها این طرف و در ایران از 
چند روز پیش و با انتشــار تصویر 
ایــران در  کاروان ورزشــی  لباس 
المپیک پاریس آغاز شــده بود. از 

آنجایی که برگزاری مراسم رونمایی در ایران 
هم قابلیــت تبدیل بــه حرف وحدیث های 
فراوان دارد، امسال به بهانه همزمانی عاشورا 
و تاســوعا هیچ مراســمی بــرای رونمایی 
لباس های کاروان المپیک ایران برگزار نشد. 
رونمایی در واقع مجازی و دیرهنگام بود اما 
باز هم به  عنوان یکی از موضوعات روز مورد 
توجــه کاربران قرار گرفت؛ با این تفاوت که 
این بار همزمان بــا افتتاح بازی ها، فرصتی 
برای اصلاح لباس ها نبود. تصویری که در 

چند روز گذشــته از لباس کاروان ورزشی 
ایران در المپیک 202۴ پاریس منتشــر شده 
اســت، لباس های مردانه و زنانه   ای را نشان 
می دهــد که نه نمادی از فرهنگ و ســنت 
ایــران و نه برش و دوخــت دقیق و تمیزی 
دارد. کت وشلوار ســفید و سرمه ای لباس 
مردان تیم ملی است و برای زنان هم مانتوی 
سفید با شلوار گشاد تیره رنگ و البته مقنعه 
تیره در نظر گرفته شده است. کاربران فضای 
مجازی هم به این بهانه با لباس ها و طراحان 
شوخی کرده اند؛ رضا رشیدپور نوشته: »کار 
فرهنگی تمیز یعنی این، یه لک روش بیفته 
می فهمی«. کاربری با عنــوان ژنرال هم با 

انتشار تصویر لباس ورزشکاران زن، نوشته: 
»بخواب آمپولتو بزنم که المپیکم دیر شد«. 
و دیگری هم نوشته: »آرزوی موفقیت برای 

کادر درمان در رقابت های المپیک«.

 W پیشینه لباس کاروان های ورزشی در
ایران

طراحــی لباس کاروان های ورزشــی در 
ایــران و انتقاد از آن، مســاله امروز و دیروز 
نیســت و هر بار عــده ای به کج ســلیقگی 

کمیته های ورزشــی درباره طراحی لباس ها 
انتقاد می کنند و گاهی هم جریان های غالب 
در سیاست، موفق شدند که طراحی را تغییر 
یا لبــاس را به طور کامل حــذف کنند. در 
المپیک 2020 توکیو که با یک  ســال تاخیر 
برگزار شد هم لباس های طراحی شده برای 
زنان ورزشکار حاشیه ساز شد و مورد انتقاد 
قرار گرفت. طراحان لبــاس برای المپیک 
2020 کت وشلوار ســورمه ای برای آقایان و 
مانتو و شــال فیروزه ای همراه با پرچم ایران 
را نیز برای زنــان در نظر گرفته بودند. پیش 
از مــورد توجه قــرار گرفتــن لباس ها البته 
مراسم رونمایی از لباس با انتقاد روبه رو شد 
از  برای رونمایی  چون ورزشکاران 
پارچه  لباس های کاروان در مقابل 
ســفید و چروکی قــرار گرفتند و 
صحنه به صورت شــلخته و بسیار 
به هم ریخته ای در خاطره ها شکل 
گرفت. پــس از آن هم بحث  درباره 
لباس ها تا جایی پیش رفت که حتی 
برخی از حــذف لباس ها و حضور 
ورزشــکاران با گرمکن ورزشی در 
افتتاحیه مراســم خبــر دادند. اما 
زمانی که تیم ملی زنان ایران درحال 
راهی شدن به مســابقات انتخابی 
آســیا بود، لباس فرم ملی پوشان با 
وجود اینکه مجــوز همه نهادهای 
ناظر را داشــت و پــس از رونمایی 
هــم مــورد توجــه مثبت مــردم و 
رســانه ها قرار گرفت، بهانه حمله 
به فدراســیون و فوتبال زنان شد و 
برخــی افراد تنــدرو از آن با عنوان 
پوشش نامناسب یاد کردند. در آن 
زمان فدراســیون برای دختران تیم 
ملی لبــاس فرم اختصاصی و پرواز 
ترتیب  با مهمانداران زن  مســتقیم 
داده بودنــد؛ اقدامــی که بــه آنها 
نویــد می داد که از این پس زنان هم 
مانند ورزشکاران مرد مورد احترام 
و توجه قــرار می گیرند. یکی دیگر 
از مــوارد جنجالی در ایــن زمینه 
به لباس کاروان ایــران در المپیک 
لباس هایی  داشت؛  اختصاص  ریو 
بی کیفیت با رنگ آبی- نارنجی که 
تا مدت ها سوژه کاربران فضای مجازی بود. 
انتقادها به انــدازه ای زیاد بود که در نهایت 
کمیته المپیک، لباس ها را تغییر داد؛ اتفاقی 
که در المپیک 20۱2 لندن هم تکرار شده بود.
المپیک  بازی های  دوره  سی وســومین 
تابســتانی 202۴ روز پنجم مــرداد به طور 
رسمی با برگزاری مراسم افتتاحیه آغاز شد 
و تا 2۱ مرداد ماه ادامه دارد. کاروان کشــور 
ایران با ۳۹ ورزشکار در قالب ۴0 سهمیه در 

این رقابت ها حضور خواهد داشت.

المپیک با حواشی فراوان آغاز شد

صلح و دوستی و وفاق

نیره خادمی
روزنامه نگار


